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Wojewoda odznaczy³ orderem i medalami pracowniów UAM

Nagrodzeni Jubilaci UAM 
Odnowienie doktoratu 
prof. Zbigniewa Janowicza 

Wyk³ad dr Miltona Gordona,
Rektora Uniwersytetu 
w Fullerton 

Promocje doktorskie na Wydziale Nauk politycznych 
i Dziennikarstwa

Hrabina Raczyñska z wizyt¹ u Rektora 

90 lecie UMP W Poznaniu

Medal WIPO Award For Creativity
dla UAM

Rektor Saule Tazhibaeva 
- Uniwersytet Kazahski

Unwersyteckie Studio Filmowe nagrywa kolêdê 
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Z ostatniej chwili 

Budynek biblioteki Wydzia³u Filologii Polskiej i Kla-
sycznej Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza 
w Poznaniu, otrzyma³ presti¿ow¹ nagrodê 

Stowarzyszenia Architektów Polskich i zosta³ uznany 
za najlepszy obiekt architektoniczny wzniesiony 
w Polsce ze œrodków publicznych w 2009 roku. 

Wzniesiony miêdzy Colegium Maius a Urzêdem 
Wojewódzkim, zaprojektowany przez zespó³ pod 
kierunkiem Jacka Bu³ata, zosta³ tym razem doceniony

na arenie ogólnopolskiej, po wczeœniej przyznanej 
nagrodzie poznañskiego œrodowiska architektów 
im. Jana Baptysty Quadro.

Bibliotekê nagrodzono za znakomite wpisanie siê 
w historyczn¹ zabudowê. Wysoko oceniono nowocze-
sne rozwi¹zania, rodzaj zastosowanych materia³ów
oraz funkcjonalnoœæ. 

Nagrodê wrêczono w Warszawie 11 grudnia 2010 r.

Biblioteka - laureatk¹!
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KK a l e n d a r i u m

• 17 listopada rozpoczê³a siê Poznañska Dyskusyjna Akademia 
Komiksu. S¹ to spotkania dla osób zainteresowanych komiksem 
i tych, którzy chc¹ go poznaæ z nieoczekiwanej strony. 
PDAK to 45-minutowy wyk³ad lub prezentacja, podczas których
œcieraj¹ siê ró¿ne spojrzenia, z ró¿nych perspektyw naukowych,
gdzie równie wa¿na jak wyk³ad jest dyskusja. Spotkania odbywaj¹
siê w ka¿d¹ trzeci¹ œrodê miesi¹ca w Bibliotece Uniwersyteckiej 
w sali 82 o godzinie 18. Organizatorami s¹ Biblioteka Uniwersy-
tecka w Poznaniu oraz Fundacja Tranzyt w ramach projektu Cen-
trala - Sztuka Komiksu Europy Œrodkowej.

• Europejski Festiwal Muzyki Autorskiej transVocale rozpocz¹³ siê
18 listopada. Festiwal organizowany jest przez wiele instytucji kul-
turalnych ze S³ubic i Frankfurtu nad Odr¹. Podczas trwania festi-
walu po obu stronach Odry odby³o siê 18 koncertów. Wiêcej in-
formacji mo¿na znaleŸæ na stronie festiwalu: www.transvocale.eu

• W dniach od 26 do 27 listopada odby³a siê druga edycja targów
OPTYKA 2010.  

Wa¿nym wydarzeniem targów by³a konferencja naukowa
„Optyka 2010 - Edukacja, Badania, Prawo”, której wspó³organiza-
torem by³ Wydzia³ Fizyki UAM. Celem konferencji by³ przegl¹d do-
konañ polskich oœrodków akademickich, kszta³c¹cych optyków
okularowych i optometrystów oraz osób, prowadz¹cych badania
z zakresu optyki fizjologicznej, optometrii i fizyki widzenia.

• II zwyczajne posiedzenie Senatu UAM. Rektor UAM prof. Broni-
s³aw Marciniak poinformowa³ wszystkich zebranych o wa¿nych -
z punktu widzenia uczelni - wydarzeniach. Nastêpnie prorektorzy
przedstawili kilka komunikatów. Zwyczajowo prace Rady G³ównej
Szkolnictwa Wy¿szego zreferowa³ prof. Jerzy Lis. 

Znaczn¹ czêœæ posiedzenia poœwiêcono tocz¹cym siê pracom
na temat nowelizacji ustawy „Prawo o szkolnictwie wy¿szym”
oraz ustawy o stopniach i tytule naukowym. Przebieg wydarzeñ,
maj¹cych zwi¹zek z tymi dzia³aniami, zrelacjonowa³ prorektor
UAM prof. Krzysztof Krasowski.

W czasie obrad Senat UAM podj¹³ uchwa³ê popieraj¹c¹ wnio-
sek Komisji Edukacji, Nauki i M³odzie¿y Sejmu RP w sprawie zwiêk-
szenia o 500 mln z³otych bud¿etu szkolnictwa wy¿szego na rok
2011 w czêœci dotycz¹cej wynagrodzeñ, z przeznaczeniem na
podwy¿ki p³ac pracowników uczelni publicznych. Wyrazi³ pozy-
tywn¹ opiniê w sprawie ponownego mianowania na stanowisko
profesora nadzwyczajnego: prof. Hanny Kmity oraz prof. Romana

Przymusiñskiego. Zgodzi³ siê na zatrudnienie w Instytucie Filologii
Angielskiej prof. Ronalda Cole na stanowisku profesora wizytuj¹-
cego w wymiarze 1/10 etatu. Wybra³ przedstawicieli Samorz¹du
Doktorantów do komisji dyscyplinarnej dla doktorantów I instan-
cji oraz odwo³awczej komisji dyscyplinarnej dla doktorantów 
(II instancja). Wybra³ nowych cz³onków spoœród zg³oszonych
przez Parlament Samorz¹du Studentów do nastêpuj¹cych komisji
dyscyplinarnych: dla nauczycieli akademickich, komisji dyscyplinar-
nej dla studentów  I instancji oraz do odwo³awczej komisji dyscy-
plinarnej dla studentów (II instancja). Zatwierdzi³ umowy zawarte
pomiêdzy UAM a: Kokszetawskim Pañstwowym Uniwersytetem
im. Sz. Welichanowa (Kokszetaw, Republika Kazachstanu); 
Uniwersytetem Pañstwowym Togliatti (Rosja); Natur Bornholm
Muzeum (Dania). Wyrazi³ zgodê na zmianê w strukturze organi-
zacyjnej w Katedrze Skandynawistyki Wydzia³u Neofilologii 
poprzez zniesienie Zak³adu Islandystyki.

Przedmiotem obrad podczas  posiedzenia by³y tak¿e kwestie
nieodp³atnego nabycia przez uczelniê jednej nieruchomoœci 
i dwóch czêœci dzia³ek po³o¿onych w  Poznaniu.  Na zakoñczenie
Senat wyrazi³ zgodê na zwiêkszenie œrodków z dzia³alnoœci statu-
towej Wydzia³u Fizyki na dofinansowanie wynagrodzeñ pracow-
ników, nie bêd¹cych nauczycielami akademickimi, z tytu³u ich
udzia³u w realizacji prac badawczych oraz korektê uchwa³y Sena-
tu nr 137/2010 z dnia 25 stycznia 2010 r. w sprawie wyra¿enia
zgody na dodatkowe wynagrodzenie dla nauczycieli akademic-
kich oraz pracowników, nie bêd¹cych nauczycielami akademicki-
mi Wydzia³u Nauk Politycznych i Dziennikarstwa z dochodów w³a-
snych.  

Wgl¹d w uchwa³y Senatu UAM mo¿liwy jest w rektoracie 
(pokój 107) oraz na stronie www.amu.edu.pl. 

• Oddzia³ Poznañski Polskiego Towarzystwa Filozoficznego 
29 listopada zorganizowa³  spotkanie z Tadeuszem ¯ukowskim,
poet¹ i re¿yserem filmów dokumentalnych, który zaprezentowa³
swoj¹ najnowsz¹ poezjê z tomów „Apokastasis”, „POKATASTA-
SIS” (2003), „Pieczêæ œwietlista”, „Królestwa wysokie”. 
Wprowadzenia do twórczoœci poety dokonali dr Aleksandra 
Reimann (Instytut Filologii Polskiej UAM) i dr Jerzy £. Kaczmarek
(Instytut Socjologii UAM).

• Laureatem Konkursu Polskiego Zwi¹zku In¿ynierów i Techników
Budownictwa „Budowa Roku”, edycja 2009, jest Uniwersytet 
im. Adama Mickiewicza w Poznaniu - jako inwestor, Budimex SA
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Warszawa, Oddzia³ Budownictwa Ogólnego Pó³noc w Poznaniu -
jako generalny wykonawca, a tak¿e- jako jednostka projektowa
Autorska Pracownia Architektoniczna Jacek Bu³at w Poznaniu. 
Nagrodê II stopnia przyznano za realizacjê wielofunkcyjnego 
budynku Wydzia³u Pedagogiczno-Artystycznego UAM w Kaliszu
wraz z infrastruktur¹ techniczn¹ i komunikacyjn¹.

• Uniwersytet Wroc³awski 15 listopada 2010 r. obchodzi³ œwiêto
swojej uczelni na pami¹tkê wydarzenia z 1702 r., kiedy to mia³a
miejsce pierwsza w historii Wroc³awia, inauguracja roku akade-
mickiego. Podczas uroczystoœci w Auli Leopoldyñskiej wrêczono
m.in. Z³ote Medale Uniwersytetu Wroc³awskiego. Wyró¿nieniem
tym zostali obdarowani profesorowie UAM: prof. Stanis³aw 
Lorenc - geolog, znawca badañ dna oceanicznego oraz prof. Jan
Przyby³ek - hydrogeolog, specjalista od modelowania numerycz-
nego przep³ywu wód podziemnych i obliczania jej zasobów. 
Obydwaj profesorowie ju¿ od wielu lat utrzymuj¹ kontakty 
naukowe z Uniwersytetem Wroc³awskim. 

• W obecnoœci przedstawicieli w³adz UAM, Wydzia³u Neofilologii
UAM, Urzêdu Marsza³kowskiego Województwa Wielkopolskiego
oraz dyrektorów Instytutu Filologii Angielskiej i Instytutu Filologii
Romañskiej prof. Jerzy Koch podczas oficjalnego otwarcia 
Tygodnia Belgijskiego otrzyma³ z r¹k ambasadora Order Leopolda
- najwy¿szy order Królestwa Belgii. 

• VI Uniwersytecki Koncert Charytatywny na Rzecz Studentów
Niepe³nosprawnych UAM odby³ siê w Auli UAM w przeddzieñ
Miêdzynarodowego Dnia Osób Niepe³nosprawnych ONZ. W cza-
sie koncertu mo¿na by³o nabyæ cegie³ki, z których dochód zosta-
nie przeznaczony na dofinansowanie wyposa¿enia pracowni ma-
teria³ów dydaktycznych dla studentów z niepe³nosprawnoœciami
(studenci niedowidz¹cy/niewidz¹cy i studenci z dysfunkcj¹ narz¹-
du mowy). Pracownia ma byæ dostêpna dla ca³ego œrodowiska
akademickiego Poznania. W koncercie wyst¹pili pracownicy 
i studenci Wydzia³u Pedagogiczno-Artystycznego UAM z Kalisza 
z repertuarem piosenek Czes³awa Niemena w aran¿acji Fryderyka
Stankiewicza. W przerwie koncertu, w Auli Lubrañskiego, 
przeprowadzono aukcjê prac plastycznych pracowników i studen-
tów z Wydzia³u Pedagogiczno-Artystycznego, któr¹ poprowadzi³
Maciej Krajewski z Fundacji na Rzecz Studentów i Absolwentów
UAM.  Po przerwie wyst¹pi³ Mietek Szczeœniak z zespo³em. Orga-
nizatorem koncertu by³o Biuro Informacji i Promocji, Zrzeszenie

Studentów Niepe³nosprawnych „Ad Astra”, Parlament Samorz¹du
Studentów UAM.

• W 138 rocznicê powstania Akademii Umiejêtnoœci i 21 rocznicê
jej odrodzenia, 20 listopada 2010 r. w Wielkiej Sali Polskiej Akade-
mii Umiejêtnoœci w Krakowie mia³o miejsce uroczyste posiedzenie
naukowe Polskiej Akademii Umiejêtnoœci, podczas którego odby-
³o siê wrêczenie dyplomów nowo wybranym cz³onkom. 
Wœród nich znaleŸli siê równie¿ profesorowie naszego uniwersyte-
tu. W poczet cz³onków czynnych Wydzia³u I Filologicznego
wszed³ prof. dr hab. Jerzy Danielewicz (filologia klasyczna, helleni-
styka), natomiast cz³onkami korespondentami Wydzia³u II Histo-
ryczno-Filozoficznego zostali prof. dr hab. Aleksander Posern-Zie-
liñski (etnologia i antropologia kulturowa) i prof. dr hab. Marek
Zió³kowski (socjologia).

Reprezentacja Polski, w której sk³ad wchodzi³ student I roku 
Wydzia³u Matematyki i Informatyki UAM, Pawe³ Jassem, zdoby³a
Mistrzostwo Œwiata w bryd¿u sportowym, w kategorii do 21 lat.
Mistrzostwa odbywa³y siê w Filadelfii, w dniach 11-18 paŸdziernika
2010. W pó³finale Polacy - aktualni Mistrzowie Europy - pokonali
dru¿ynê Izraela, a w finale - dru¿ynê Anglii. 

• Nagrodê ufundowan¹ przez Ministra Nauki i Szkolnictwa 
Wy¿szego w VIII edycji konkursu na najlepsz¹ pracê habilitacyjn¹,
doktorsk¹, magistersk¹, studenck¹ na temat w³asnoœci przemys³o-
wej zdoby³a mgr Natalia Dryjañska, absolwentka UAM.  Jury do-
ceni³o pracê magistersk¹ Natalii Dryjañskiej: „Wyczerpanie prawa
ochronnego na znak towarowy a import równoleg³y produktów
leczniczych”. 

• Dwójka studentów UAM znalaz³a siê w fina³owej dziesi¹tce 
laureatów konkursu literackiego dla studentów „Wolnoœæ”, 
organizowanego przez Kolegium Rektorów Szkó³ Wy¿szych 
Krakowa w ramach Dni Jana Paw³a II 2010.  Prace Paw³a ¯ebrow-
skiego i Tomasza Kubiaka pojawi¹ siê wraz z oœmioma pozosta³y-
mi utworami w publikacji wydanej z okazji zakoñczenia tegorocz-
nych Dni Jana Paw³a II.

• W ramach organizowanych przez Instytut Filologii Polskiej
UAM i Centrum Kultury „Zamek” spotkañ z cyklu „Jaskinia 
Pisarzy i Filozofów” w dniach  6 - 7 grudnia odby³y siê spotka-
nia z Adamem Michnikiem (na zdjêciu) i Ing¹ Iwasiów. 
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W dzisiejszych czasach cz³owiek ma silne 
poczucie swojej ignorancji i impotencji 
- stwierdzi³ prof. Zygmunt Baumann, który
22 listopada w wype³nionej po brzegi sali na
Wydziale Nauk Spo³ecznych UAM wyg³osi³
wyk³ad o wspó³czesnym fundamentalizmie.

Zygmunt Bauman, wspominaj¹c Leszka Ko³a-
kowskiego, mówi³: Bóg jest nam potrzebny, po-
niewa¿ potrafi czyniæ cuda. Stwierdzi³, ¿e w dzi-
siejszych czasach cz³owiek ma poczucie swojej
ignorancji i impotencji. Ten stan rodzi poczucie
upokorzenia, sprzyjaj¹ce fundamentalizmowi.
Bauman mówi³ równie¿ o tym, ¿e cz³owiek 
w XXI wieku jest indywidualist¹. Ludzie boj¹ siê
samotnoœci i uciekaj¹ przed ni¹. Takim lekar-
stwem na samotnoœæ dziœ mo¿e byæ walkman
lub portale spo³ecznoœciowe typu Facebook,
gdzie w jeden dzieñ mo¿na zyskaæ a¿ piêciuset

znajomych. Jednak w istocie œwiat ten nie jest
tym samym, co œwiat rzeczywisty - doda³. 
I znów jesteœmy samotni.

Monoteistyczna odmiana fundamentalizmu
staje siê spe³nieniem obaw ludzkich przed poli-
centryzmem œwiata - powiedzia³. Zaznaczy³ te¿,
¿e wszyscy  mamy instynkt dobrowolnego 
zniewolenia. Do fundamentalizmu przyczyni³o
siê  jeszcze jedno wa¿ne zjawisko - subsydiaryza-
cja, czyli przekazywanie jednostce wiêcej wolno-
œci przez pañstwo, a co za tym idzie, pozbywa-
nie siê obowi¹zków pañstwa wobec jednostki.

Moderatorem spotkania by³ prof. dr hab. Ro-
man Kubicki. Po wyk³adzie wywi¹za³a siê dysku-
sja, w której prof. Krzysztof Podemski uzna³, ¿e
¿adna epoka, tak jak nasza, nie sprzyja³a funda-
mentalizmowi i relatywizm tak¿e nigdy nie mia³
siê tak dobrze jak dziœ.

Anna Zieliñska

Nagrody Ministra Nauki i Szkolnictwa 
Wy¿szego otrzymuj¹ najwybitniejsi nau-
kowcy: autorzy nowych teorii i dzie³ nauko-
wych, które wpisuj¹ siê w œwiatowy kanon
oraz odkrywcy rozwi¹zañ, przyczyniaj¹cych
siê do rozwoju badañ i nowych technologii.
Przyznawane s¹ w trzech kategoriach: 
badañ podstawowych, badañ na rzecz 
rozwoju spo³eczeñstwa i na rzecz rozwoju
gospodarki.

W gronie tegorocznych laureatów Nagród
Ministra Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego znaj-
duj¹ siê równie¿ pracownicy naukowi UAM.
Najwy¿sze odznaczenie MNiSW za ca³okszta³t
dotychczasowych prac badawczych otrzyma³
prof. dr hab. Jerzy Strzelczyk z Zak³adu Historii
Œredniowiecznej w kategorii badañ na rzecz
rozwoju spo³eczeñstwa.

Wrêczono tak¿e nagrodê zespo³ow¹ za
osi¹gniêcia naukowe prof.  dr. hab. Bogdano-
wi Marciñcowi, prof. UAM dr. hab. in¿. Hiero-
nimowi Maciejewskiemu, prof. UAM dr hab.
Cezaremu Pietraszukowi oraz dr. Piotrowi Paw-
luciowi z Zak³adu Chemii Metaloorganicznej
za monografiê pt. „Hydrosilylation. A Compre-
hensive Review on Recent Advances”.

Nagrodê indywidualn¹ II stopnia za osi¹-
gniêcia naukowe otrzyma³ prof. UAM dr hab.
Andrzej Ga³ganek z Zak³adu Stosunków Miê-
dzynarodowych za ksi¹¿kê „Historia teorii
stosunków miêdzynarodowych” i dr hab. Mi-
cha³ Januszkiewicz z Zak³adu Semiotyki Lite-
ratury za pracê „Horyzonty nihilizmu. Gom-
browicz-Borowski-Ró¿ewicz”. 

Gala wrêczenia nagród odby³a siê 18 listo-
pada 2010 roku w Warszawie w Centralnej Bi-
bliotece Rolniczej, gdzie 120 lat temu swoje
pierwsze badania prowadzi³a Maria Sk³odow-
ska-Curie. na

Konferencja, która odby³a siê pod
tym has³em w Collegium Chemi-
cum UAM jest czêœci¹ projektu
ChemJob, stworzonego przez Radê
Samorz¹du Studentów Wydzia³u
Chemii UAM. Ide¹ projektu jest
organizacja spotkañ z pracodawca-
mi, co ma pozwoliæ studentom na
zapoznanie siê z potencjalnymi
miejscami zatrudnienia. 

8 grudnia w Collegium Chemicum
swoje oferty prezentowa³y takie firmy
jak: Inter-Global Sp. z o. o., Luvena S.A.,
Volkswagen Poznañ czy Beiersdorf Ma-
nufacturing Poznañ Sp. z o.o. Takie

spotkanie to okazja do zapoznania siê 
z mo¿liwoœciami zatrudnienia po ukoñ-
czeniu studiów i zdobycia wiedzy 
niezbêdnej do poszukiwania pracy. 
Student mo¿e poznaæ wymogi, jakimi
kieruj¹ siê pracodawcy przy zatrudnia-
niu nowych pracowników. Projekt obej-
muje tak¿e promocjê studentów 
na rynku pracy. W ramach konferencji
odby³y siê prezentacje, spotkania 
z przedstawicielami firm oraz warsztaty
Biura Promocji Zawodowej UAM i Dzia-
³u Wspó³pracy z Zagranic¹ .Wiêcej in-
formacji mo¿na znaleŸæ na stronie:
www.chemjob.amu.edu.pl mdz

ChemJob Twój pierwszy krok ku przysz³ej karierze

Nagrody ministra 
dla naukowców UAMFundamentalizm 
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prof. Zygmunt Baumann



NASZ UNIWERSYTET WYDARZENIA

Jest to ksi¹¿ka o tym, jak powstaje
rzeŸba w kamieniu, jakie miejsce 
w procesie rzeŸbiarskim zajmuje 
materia, a jakie technika, i jak wielkie
znaczenie dla ostatecznego efektu
ma talent artysty.

Czytelnik pod¹¿a za rzeŸbiarskim d³u-
tem i doœwiadcza wrêcz rzeŸbiarskiej
materii, ale jednoczeœnie uczy sie patrzeæ
na rzeŸbê i odczytywaæ jej znaczenia na
wybranych dzie³ach najwiêkszych twór-
ców dzia³aj¹cych w Rzymie w czasach
nowo¿ytnych: Micha³a Anio³a, Gianlo-
renza Berniniego i Antonia Canovy.

Tadeusz J. ¯uchowski
Poskromienie materii

WYDAWNICTWO NAUKOWE UAM

Ka¿dy student niepe³nosprawny
UAM ma mo¿liwoœæ skorzystaæ z po-
mocy osobistego asystenta. 

Zainteresowany tak¹ pomoc¹ student
samodzielnie wskazuje osobê, która za-
wiera umowê zlecenie z uczelni¹  po-
przez wydzia³, na którym studiuje. Asy-
stent studenta niepe³nosprawnego wy-
nagradzany jest za czas poœwiêcony na
pomoc w procesie kszta³cenia tego stu-
denta. Do form pomocy nale¿y m.in. :
• asysta w dojeŸdzie na uczelniê
• pomoc w dojeŸdzie na zajêcia rehabi-

litacyjne 
• asysta w przemieszczaniu siê podczas

i pomiêdzy zajêciami
• pomoc w sporz¹dzaniu notatek, kse-

rowaniu
• pomoc w wypo¿yczaniu niezbêdnych

ksi¹¿ek
• inna pomoc (po wczeœniejszym uzgo-

dnieniu)
Wszelkich formalnoœci dokonuje siê

w dziekanacie wydzia³u studenta nie-
pe³nosprawnego. Korzystaj¹cy z pomo-
cy prowadzi kartê „Ewidencja pracy asy-

stenta”. Zakres pracy asystenta obejmu-
je wy³¹cznie wsparcie w zakresie dydak-
tyki i rehabilitacji studenta z niepe³no-
sprawnoœci¹ w ramach obowi¹zko-
wych zajêæ. Pytania dotycz¹ce tej formy
pomocy wsparcia kieruj do BON, Ad
Astra i Dzia³u Nauczania.   

Biuro Pe³nomocnika Rektora 
ds. studentów niepe³nosprawnych

60-568 Poznañ, 
ul.Szamarzewskiego 89, bud. AB,

pok.1
tel. (0-61) 829-20-55
e-mail: bon@amu.edu.pl

Nie rektor, nie dziekan, ale panie z dziekana-
tu - oto faktyczna grupa trzymaj¹ca w³adzê
na uczelni. Czêsto to w³aœnie od nich zale¿y
studenckie byæ albo nie byæ. Jeœli wierzyæ ste-
reotypom, potrafi¹ raczej zaleŸæ za skórê ni¿
pomóc. Nie jest to jednak regu³¹. S¹ takie,
które warto oz³ociæ. 

Redakcja magazynu studenckiego „?dlacze-
go” oraz portalu www.dlaczego.com.pl szcze-
rze wierzy w to, ¿e istniej¹ panie z dziekanatu,
których g³ównym zajêciem wcale nie jest malo-
wanie paznokci oraz picie kawy, ale faktyczne
pomaganie studentom. ¯eby to udowodniæ, 
pismo i portal postanowi³y przeprowadziæ
pierwszy w Polsce Plebiscyt na Najmilsz¹ Pani¹
z Dziekanatu.

Ka¿dy student mo¿e zg³osiæ swoj¹ kandydat-
kê do tytu³u, wchodz¹c na stronê www.dlacze-
go.com.pl/pani_z_dziekanatu i opisuj¹c na niej
autentyczn¹ historiê, w której Pani z Dziekana-
tu wykaza³a siê nadzwyczajn¹ wyrozumia³oœci¹
i ofiarnoœci¹. 

Najciekawsze historie przejd¹ do drugiego
etapu konkursu, w którym spoœród zg³oszo-
nych historii studenci wybior¹ te najbardziej

chwytaj¹ce za serce. Zarówno na osoby 
zg³aszaj¹ce kandydatury, jak i na g³osuj¹ce 
w plebiscycie czekaj¹ nagrody: 

- kursy jêzyka angielskiego w szkole Speak
Up do wykorzystania w dowolnym mieœcie 
i na dowolnym poziomie zaawansowania,

- klawiatury Microsoft,
- elektroniczne piêciojêzykowe t³umacze 

EP-5000 marki Vector,
- programy z serii Akademia Umys³u (Pamiêæ

+ Postrzeganie + Szybkie Czytanie).

Kandydatki mo¿na zg³aszaæ do koñca listo-
pada 2010 r. Przez ca³y grudzieñ bêdzie mo¿-
na wzi¹æ udzia³ w wyborach faworytki konkur-
su. Rozwi¹zanie plebiscytu nast¹pi na pocz¹t-
ku 2011 roku. 

Wiêcej na stronie: 
www.dlaczego.com.pl/pani_z_dziekanatu

Kontakt:
Aleksandra Karp
tel. (22) 529 12 79
e-mail: a.karp@point-group.pl
www.dlaczego.com.pl
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Mi³a Pani z DziekanatuKSI¥¯KA – PROMOCJE

Jak rzeŸba z kamienia

Niezale¿na niemiecka organizacja CHE 
(Centrum Higher Education), monitoruj¹ca
europejskie uniwersytety, zakwalifikowa³a
cztery polskie „chemie” do fina³owego 
rankingu. Chodzi o wydzia³y chemii na UAM,
na Uniwersytecie Warszawskim, Wroc³aw-
skim i Jagielloñskim. Do wybranej grupy 
dosta³ siê jeszcze Wydzia³ Fizyki na Uniwersy-
tecie Warszawskim i politologia z Uniwersy-
tetu Jagielloñskiego.

CHE bierze w ocenie pod uwagê tylko chemiê,
fizykê, biologiê, matematykê, ekonomiê i polito-
logiê. Listê finalistów ustala siê bior¹c pod uwa-
gê osiem wskaŸników: publikacje, cytowa-
nia,mobilnoœæ studentów i pracowników nauko-
wych, udzia³y w niektórych miêdzynarodowych
programach, niektóre nagrody naukowe. Za
ka¿dy wskaŸnik oceniony wysoko przys³uguje
gwiazdka. Dwie gwiazdki to fina³, po którym na-
stêpuj¹ kolejne analizy. Polskie „chemie” zdoby³y
po trzy gwiazdki. 

W rankingu CHE najlepiej wypad³y uniwersy-
tety brytyjskie - a¿ 7 z nich  zdoby³o ocenê wy-
ró¿niaj¹c¹ we wszystkich czterech dzia³ach nauk
œcis³ych. MAJ

Cztery 
chemie

Niepe³nosprawnoœæ 
z asyst¹ 
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Jednym z hase³ przyjêtej strategii rozwoju
UAM jest internacjonalizacja, co oznacza tak-

¿e, ¿e goœcie zza granicy s¹ u nas i oczywiœcie -
mile witani. Najwiêcej jest tych, którzy przewi-
jaj¹ siê przez wydzia³y z racji prowadzonych
wspólnie badañ naukowych, przeprowadzenia
goœcinnego wyk³adu czy spotkania z m³odzie¿¹.
Czêœæ takich przyjazdów to wynik umów o wy-
mianie z uczelniami z ca³ego œwiata, czasem
efekt osobistych kontaktów i naukowych przy-
jaŸni. Sam Wydzia³ Biologii goœci³ w ci¹gu roku
ponad 20 takich uczonych, a goœciem Wydzia³u
Chemii by³ np. noblista Robert Grubbs. 

Z inicjatywy wydzia³u mo¿na te¿ zatrudniæ
zagranicznego goœcia na stanowisku profesora
wizytuj¹cego, co jest niezbyt zrêcznie wyra¿o-
nym po polsku odpowiednikiem visiting pro-
fessor uczelni zachodnich. W tym roku na UAM
pracuje 16 profesorów wizytuj¹cych, najczê-
œciej nie na ca³y etat, gdy¿ s¹ to osoby, które
pracuj¹ tak¿e w macierzystej zagranicznej
uczelni. Poniewa¿ w innych krajach jest nieco
inny system szkolnictwa wy¿szego, pojawia
siê problem, ¿e osoby te - choæ s¹ to wyró¿nia-
j¹cy siê uczeni - nie maj¹ polskiego stopnia
doktora habilitowanego lub tytu³u naukowego

profesora, które pozwala³yby im zaj¹æ w Polsce
stanowisko profesorskie. Dlatego w takiej sy-
tuacji zgodê na zatrudnienie wyra¿a Senat,
oceniaj¹c dorobek naukowy kandydata. 

Goœcie przyje¿d¿aj¹ z ca³ego œwiata: z USA,
W³och, Niemiec, Czech, Hiszpanii, krajów Da-
lekiego Wschodu. Po³owa z nich to pracowni-
cy Wydzia³u Neofilologii, co zrozumia³e, ale
swoich profesorów wizytuj¹cych maj¹ te¿ wy-
dzia³y: Nauk Geograficznych i Geologicznych,
Nauk Spo³ecznych, Fizyki czy Chemii. Specy-
ficzn¹ grupê wœród nich stanowi¹ nasi rodacy,
którzy w latach 70. i 80. wyjechali z Polski,
zrobili b³yskotliw¹ karierê naukow¹ za grani-
c¹ i utrzymuj¹ wiêŸ z polsk¹ nauk¹ w³aœnie na
stanowisku visiting professor. S¹ i tacy goœcie,
którzy chc¹ dope³niæ wymaganych w Polsce
formalnoœci dla zrobienia kariery naukowej 
i zabiegaj¹ o otrzymanie polskiego tytu³u pro-
fesora. Procedura czasami bywa skompliko-
wana, czêsto wymagaj¹ca wczeœniejszej zgody
Centralnej Komisji ds. Stopni i Tytu³ów. 

Od tej grupy profesorów oczekuje siê przede
wszystkim dzia³alnoœci naukowej, a jeœli dy-
daktyki, to oczywiœcie nie w wymiarze kurso-
wym. Natomiast od ponad setki obcokrajow-

ców, zatrudnionych nie na stanowisku profe-
sorskim, ale na stanowiskach dydaktycznych
(wyk³adowców lub lektorów) oczekuje siê
w³aœnie dydaktyki. Dotyczy to zw³aszcza ro-
dzimych u¿ytkowników jêzyka , a poniewa¿
Wydzia³ Neofilologii UAM ma w ofercie mo¿li-
woœæ studiowania najwiêkszej liczby jêzyków
obcych w Polsce, jest w nim zatrudnionych
wielu takich pracowników ze wszystkich kra-
jów œwiata. Grupa obcokrajowców na stano-
wiskach dydaktycznych pracuje te¿ na Wy-
dziale Filologii Polskiej i Klasycznej. Czêœæ 
z nich przyje¿d¿a w ramach umów miêdzy-
rz¹dowych. Wszystkie te osoby, które przyje-
cha³y do nas w celach kszta³cenia jêzykowego,
na mocy specjalnego zarz¹dzenia rektora,
przez dwa lata otrzymuj¹ do wynagrodzenia
specjalny dodatek mieszkaniowy, przeznaczo-
ny na zagospodarowanie. Jednak na pewno
nie mo¿liwoœci finansowe zachêcaj¹ obcokra-
jowców do przyjazdu - twierdzi prof. Andrzej
Lesicki, prorektor UAM ds. kadry i rozwoju
uczelni - lecz przede  wszystkim mo¿liwoœæ
naukowego rozwoju, spotkania ciekawych 
ludzi a tak¿e - nasza polska goœcinnoœæ.  

Maria Rybicka

K onkurs InterSTUDENT adresowany jest
do studentów zagranicznych, studiuj¹-

cych w polskich uczelniach na poziomie licen-
cjackim, magisterskim i doktoranckim. 
W konkursie mog¹ wzi¹æ udzia³ studenci ob-
cokrajowcy lub posiadaj¹cy podwójne obywa-
telstwo. 

Do Polski na studia przyje¿d¿a coraz wiêcej
m³odzie¿y z zagranicy, grupa ta liczy ju¿ po-
nad 16 tys. studentów. Dochodzi do tego pra-
wie 10 tysiêcy stypendystów Erasmusa i ucze-
stników innych programów wymiany stu-
denckiej rocznie. Studenci zagraniczni stali siê
integraln¹, choæ nie zawsze docenian¹, czêœci¹
polskiego œrodowiska akademickiego. Konkurs

InterSTUDENT to pierwsza w Polsce tego ty-
pu inicjatywa, skierowana do œrodowiska stu-
dentów zagranicznych w Polsce.

Kandydaci musz¹ wykazywaæ siê aktywno-
œci¹ na polu kulturalnym, spo³ecznym, proe-
kologicznym lub sportowym, dzia³aniami
wpisuj¹cymi siê w ideê wielokulturowoœci,
dobrymi wynikami w nauce (bez zaliczeñ wa-
runkowych, nie powtarzaj¹ roku), a tak¿e po-
staw¹, inspiruj¹c¹ do dzia³ania i wk³adem w
aktywizacjê wspólnot obywatelskich w œrodo-
wisku lokalnym.

Rozstrzygniêcie konkursu i wrêczenie na-
gród zwyciêzcom w trzech kategoriach (studia
licencjackie, studia magisterskie, studia dok-

toranckie) odbêdzie siê podczas uroczystej ga-
li, zorganizowanej w ramach konferencji „Stu-
denci zagraniczni w Polsce 2011”, w styczniu
2011 r. Konkurs InterSTUDENT organizowany
jest pod honorowym patronatem prof. Kata-
rzyny Cha³asiñskiej-Macukow, przewodnicz¹-
cej Konferencji Rektorów Akademickich Szkó³
Polskich (KRASP)  

Dodatkowych informacji udziela: 
Karolina Chróstna, 
e-mail: k.chrostna@perspektywy.pl
tel. 22 628 58 62, 
fax 22 629 16 17
www.studyinpoland.pl/interstudent/

InterSTUDENT 2010
Po raz drugi Fundacja Edukacyjna Perspektywy organizuje konkurs na najlepszego
studenta zagranicznego InterSTUDENT 2010.

Goœcie ze œwiata
Nowoczesna uczelnia chlubi siê swoimi uczonymi, ale to ju¿ dziœ za ma³o. 
Rangê uczelni wyznaczaj¹ tak¿e jej goœcie z ca³ego œwiata, studenci, 
wyk³adowcy i profesorowie, bo to oznacza, ¿e ¿ywe s¹ zagraniczne kontakty 
naukowe, ¿e prowadzi siê wspólne badania - jednym s³owem, 
uczelnia bierze udzia³ w nauce miêdzynarodowej.



NASZ UNIWERSYTET

Nasz uniwersytet oferuje studentom 
5 tys. miejsc w  6 akademikach: Babilon,

Jagienka, Jowita, Zbyszko, Nieszawska i Hanka. 
- Najbardziej znanym, choæ nie najstarszym

akademikiem w Poznaniu, jest Dom Studencki
Jowita. Jako akademik dzia³a od 1968. Obecnie
dysponujemy 407 pokojami - mówi kierow-
niczka Jowity Agnieszka Krajewska-Jopek. 

- W Jowicie mieszka wielu obcokrajowców,
g³ównie studentów z Hiszpanii oraz studenci
z krajów Europy Wschodniej - dodaje.

O to, jak siê mieszka w takim miêdzynaro-
dowym towarzystwie, pytamy Ewê, student-
kê turystyki: 

- W Jowicie mieszka siê dobrze. Op³aty nie s¹
wygórowane. Co prawda nie pachnie tutaj no-
woœci¹ - mówi Ewa - ale ma to swoje plusy. Nie
muszê obawiaæ siê, ¿e gdy niechc¹cy zrobiê jak¹œ
rysê na œcianie, zaraz zostanê obci¹¿ona koszta-
mi. Co do wspó³lokatorów, to muszê przyznaæ, ¿e
Hiszpanie, których wielu mieszka w Jowicie, s¹
bardzo hermetycznym œrodowiskiem. Nieraz by-
waj¹ uci¹¿liwi, gdy¿ czêsto do póŸnych godzin
nocnych imprezuj¹.  Atutem DS Jowita jest po³o-
¿enie przy kluczowym dla Poznania wêŸle ko-
munikacyjnym. St¹d ³atwiej doje¿d¿aæ.

Jowita oferuje swoim mieszkañcom pralniê,
si³owniê, Internet oraz szeœæ pokoi do nauki,
oddanych do u¿ytku w tym roku akademickim.
Na akademickim forum internetowym mie-
szkañcy DS Jowita s¹ podzieleni. Jedni chwa-
l¹ sobie to miejsce zakwaterowania, inni ¿al¹
siê na maleñkie pokoje, ³azienki, które dawno
nie by³y remontowane oraz kuchnie. Emilia 
z filologii polskiej dodaje jednak po stronie plu-
sów Jowity mo¿liwoœæ bezproblemowego
przenocowania goœci, którzy wpadli do akade-
mika w odwiedziny i „siê zasiedzieli”. 

Wielu studentów pisz¹c proœbê o przydzia³
w domu akademickim marzy o DS Zbyszko, 
bo ten akademik oferuje najwy¿szy standard.
W ankiecie zamieszczonej na stronie
www.akademikiuam.info zapytano naszych

studentów o to, który akademik uniwersytecki
jest najlepszy? A¿ 42 proc. wybra³o  Zbyszka.

Czy tak jest naprawdê? Ju¿ przy wejœciu do
Zbyszka w recepcji powita³ mnie uœmiechniê-
ty pan. Pierwsze wra¿enie bardzo dobre. 
O komfort mieszkania w Zbyszku zapyta³em
Martê, studiuj¹c¹ stosunki miêdzynarodowe.
Marta Zbyszkiem jest zachwycona. - Bardzo
dobrze mi siê tutaj mieszka - mówi - P³acê 400
z³ i uwa¿am, ¿e to bardzo atrakcyjna cena 
za warunki, które tutaj s¹ oferowane. Mam
³azienkê z prysznicem, w pokoju lodówkê oraz
oczywiœcie dostêp do Internetu.  

Nieopodal Zbyszka bliŸniacza Jagienka.
Pierwsze wra¿enie bardzo pozytywne, wszyst-
ko pachnie nowoœci¹. Obs³uga domu studenc-
kiego równie¿ bardzo przyjazna i kompetentna.
Jednak niektórzy studenci siedz¹ na pod³odze
w hallu, a na kolanach maj¹ laptopy. To nieco
dziwny widok. Przyczynê tego stanu rzeczy
wyjaœni³a mi Paulina, studentka administracji.

- Mieszkam w Jagience od paŸdziernika 
i nadal nie mam  Internetu - mówi. - To bardzo
irytuj¹ce, bo w moich op³atach wliczony mam
dostêp do sieci, którego tak naprawdê od pocz¹t-
ku nie ma i nikt nie wie, kiedy bêdzie. Hall, w

którym siedzê, to jedyne miejsce, gdzie jest sieæ,
a to i tak z przerwami. Brak dostêpu do sieci spo-
wodowa³, ¿e mieszkañcy Jagienki bardziej siê
zintegrowali, ale to jedyny plus. Poza tym w Ja-
gience mieszka siê dobrze. Brakuje mi jednak ty-
powych kuchenek, w których mo¿na by upiec
np. jakieœ ciasto. W porównaniu do Zbyszka, w
którym te¿ mieszka³am, Jagienka zosta³a wyre-
montowana du¿o szybciej i niestety, jest wiele
niedoróbek. Co jakiœ czas po naszym domu krêc¹
siê panowie, którzy naprawiaj¹ kolejne usterki.

Po stronie plusów Paulina zapisuje bardzo
mi³¹ obs³ugê oraz ciszê i spokój. Niewiele tu
imprez, a jeœli ju¿ s¹, to ma³o uci¹¿liwe. 

Na koniec eskapady po domach studenc-
kich, zagl¹dam jeszcze do najstarszego  akade-
mika - do Hanki. W tym piêknym budynku
swoje studenckie lata spêdzi³ Jan Nowak-Je-
ziorañski, s³ynny Kurier z Warszawy. W czasie
pobytu w Poznaniu ze wzruszeniem ogl¹da³
swój pokój. Studenci obecnie tam mieszkaj¹cy
ju¿ tak wzruszeni nie s¹. 

- Nie wiem, czy wszystkie pokoje tak samo
siê prezentuj¹, ale w moim mam poobijane
szafki, w jednej z szaf bêdzie trzeba u¿yæ ³o-
mu, bo drzwi jakoœ siê zapad³y, a klamki nie
ma, có¿. Lodówka po pod³¹czeniu sprawia
wra¿enie dzia³aj¹cej, tak¿e jest poobijana.
Pod³oga skrzypi. £ó¿ka równie¿ s¹ poobijane:
jakiœ znak firmowy, czy co? I pewnie pamiêta-
j¹ czasy PRL- u. Muszê siê zaopatrzyæ we w³a-
sn¹ poduchê, moja ma zacieki jakieœ dziwne,
ko³drze siê nie przygl¹da³em zbytnio - mówi
jeden z mieszkañców. 

Jak widaæ, nasze akademiki prezentuj¹
zró¿nicowany obraz. Jednak ka¿dego roku je-
den z nich jest poddawany gruntownemu re-
montowi. Po Zbyszku i Jagience przyszed³
czas na akademik przy ul. Nieszawskiej. Z ro-
ku na rok standard akademików podnosi siê,
idzie to w parze z coraz wiêkszymi oczekiwa-
niami studentów. 

Marcin Krupka
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„Gnie¿d¿¹ siê” w akademiku 
Potoczna nazwa „akademik” pochodzi od nazwy w³asnej pierwszego domu 
studenckiego powsta³ego w Polsce. By³ to akademik Politechniki Warszawskiej, 
wybudowany w latach dwudziestych XX w. A jak wygl¹da wspó³czesny akademik?

Œniadanie w akademiku „Zbyszko”

Akademik „Zbyszko” Akademik „Jagienka” Akademik „Jowita”
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- Tam - podkreœla prof. dr Andrzej Szwarc,
za którego dziekañskich rz¹dów toczy³y siê
najgorêtsze boje o now¹ lokalizacjê - zajmowa-
liœmy najpierw czêœæ budynku, z czasem ca³y.
Ale i to z roku na rok przestawa³o wystarczaæ,
zw³aszcza w ostatnich dziesiêcioleciach, kiedy
wydzia³ zacz¹³ siê rozrastaæ. Brakowa³o
przede wszystkim sal dydaktycznych, wyk³a-
dowych. Od dawien dawna korzystano wiêc 
z s¹siednich pomieszczeñ w Collegium Minus,
z sali XVII, XIX, ma³ej auli... Z koniecznoœci
tych „zamiejscowych” adresów musia³o przy-
bywaæ. I przybywa³o tak, ¿e do niedawna wy-
dzia³ mia³ 16 rozrzuconych po mieœcie ró¿nych
adresów, pod którymi kszta³ci³ studentów. 

To, ¿e konieczne s¹ zdecydowane kroki,
które definitywnie poprawi¹ warunki kszta³-

cenia na tym olbrzymim, bo licz¹cym oko³o
7000 s³uchaczy wydziale, sta³o siê oczywisto-
œci¹ w pocz¹tku lat osiemdziesi¹tych. 

Pierwszym pomys³em by³a rozbudowa 
w miejscu, w którym wydzia³ funkcjonuje, 
a mianowicie myœlano o tym, by miêdzy istnie-
j¹ce obiekty wbudowaæ now¹ czêœæ. To nie by-
³oby ³atwe przedsiêwziêcie. Trzeba by by³o
uwzglêdniæ dziesi¹tki uwarunkowañ, od 
architektonicznych poczynaj¹c, na wspó³istnie-
niu z kolej¹ koñcz¹c...  Do realizacji  z wielu
powodów nie dosz³o. 

Zrodzi³a siê propozycja, aby prawo prze-
nieœæ na Morasko. 

- Z miasta, ze œródmieœcia, odejœæ nie za-
mierzamy! - podnios³y siê g³osy protestu pra-
wników.

- ¯yjemy tu w œcis³ym powi¹zaniu z wielo-
ma instytucjami. Nie ma zgody na zrywanie
tych wiêzi - podkreœlali. 

Nie by³y to ³atwe negocjacje i debaty. Budy-
nek dla nowego wydzia³u musia³ zdaniem pra-
wników spe³niæ dwa podstawowe warunki:
byæ w œródmieœciu i odpowiadaæ wymogom
nowoczesnoœci i funkcjonalnoœci. Tote¿ kolej-
nym propozycjom przygl¹dano siê uwa¿nie, z
uwzglêdnieniem tych aspektów. Na przyk³ad
budynek przy ulicy Matejki, gdzie kiedyœ mie-
œci³a siê polonistyka, potem matematyka.
Owszem, miejsce do zaakceptowania, ale ten
stan techniczny! Myœlano te¿ o zbudowaniu
obiektu w s¹siedztwie Collegium Chemicum 
i Targów. Tu obawy wi¹za³y siê ze zbyt du¿ym
w tym rejonie miasta ruchem. 
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Jak Wydzia³ Prawa szuka³…
swojej siedziby
Nie by³a to droga prosta. Jako jeden z pierwszych uniwersyteckich wydzia³ów, 
prawo mieœci³o siê najpierw przez kilka lat w Zamku. Stamt¹d przed ponad 70 laty 
nast¹pi³a przeprowadzka w miejsce, które do tego roku akademickiego tak œciœle 
i jednoznacznie jest z Wydzia³em Prawa i Administracji zwi¹zane, do Collegium Iuridicum. 



Tymczasem wydzia³ rós³, rozwija³y siê 
studia zaoczne... Uczelnia stanê³a przed loka-
low¹ barier¹, w rozmiarze dot¹d nieznanym.
Na szczêœcie pojawi³a siê hala fabryczna 
w HCP i pocz¹tek tak zwanego Collegium 
Hipolita Cegielskiego. Nie spe³ni³o ono jednak
¿adn¹ miar¹ oczekiwañ prawników. Pojawi³a
siê wtedy myœl, ¿e mo¿e tam, w s¹siedztwie,
warto by budowaæ... Ale uznano, ¿e to miejsce
nie by³o zbyt stosowne. 

Znacznie wiêcej uznania zyska³a propozy-
cja, by nowy adres dla Wydzia³u Prawa zwi¹-
zany by³ z Domem Studenckim „Hanka”. 
Dobre po³o¿enie, interesuj¹ca tradycja, 
wpisana w Poznañ, w infrastrukturê akade-
mick¹ miasta. Tak, to by³o warte powa¿nego
rozwa¿enia. 

- Jednak¿e obawy te¿ siê pojawi³y. 
Chodzi³o g³ównie o to, jak ten stary, b¹dŸ co
b¹dŸ, obiekt udŸwignie generalny remont 
i na ile jest on w ogóle mo¿liwy, 
a stworzenie pod ca³ym budynkiem dwu-
poziomowego parkingu - uznaæ trzeba by³o
za pomys³, powiedzmy oryginalny - wspo-
mina Kanclerz. 

W pewnym momencie pojawi³a siê inicja-
tywa usytuowania wydzia³u w dawnej rze-
Ÿni przy Garbarach. Ta propozycja te¿ zosta-
³a przyjêta z zainteresowaniem. Towarzy-
szy³a jej myœl, by w stworzyæ tam kompleks
na wzór Starego Browaru. Zainteresowane
pomys³em by³y równie¿ w³adze Poznania.
Powsta³a wnet koncepcja. Opracowano cen-
traln¹ oœ, biegn¹c¹ od Browaru przez Sta-
rówkê do rzeŸni, gdzie mia³o powstaæ wiele
obiektów, miêdzy innymi Akademia Sztuk
Piêknych. A Jan Kulczyk wyrazi³ gotowoœæ
utworzenia z w³asnych œrodków biblioteki
œrodowiskowej dla prawników. 

W trybie roboczym zaczê³y powstawaæ
pierwsze wizje urzeczywistnienia tego pomys³u. 

- Usytuowano nas w okreœlonym miejscu,
które umo¿liwia³o budowê od podstaw, a nie
wprowadzanie siê do istniej¹cych pomie-
szczeñ - wspomina prof. Andrzej Szwarc. 
- Okaza³o siê jednak, ¿e wierzyciele by³ych 
zak³adów miêsnych wystêpuj¹ z roszczenia-
mi, z pozwami... Zdaliœmy sobie sprawê, 
¿e rozwi¹zanie tych problemów mo¿e 
potrwaæ d³ugo, zbyt d³ugo, byœmy mogli 
czekaæ. Nie bez ¿alu odst¹piliœmy wiêc od 
planu, budz¹c pewne rozczarowanie 
chêtnych do wspó³pracy z nami. 

Poszukiwania nowego adresu trwa³y dalej.
„A mo¿e by tak coœ od wojska” pomyœla³ zde-
terminowany rektor prof. Stanis³aw Lorenc.
Poprosi³ wiêc w marcu 2005 r. kanclerza 
Stanis³awa Wachowiaka, ¿eby sprawie siê
przyjrza³.

- Po osobistej pora¿ce jak¹ by³o ulokowanie
Zak³adu Hydrobiologii na terenie jednostki
wojskowej przy ul. Bukowskiej i kilkuletnim
poniewieraniu zak³adu po tym terenie 
- w moim  zamyœle mia³ byæ to przyczó³ek 
z którego w zwi¹zku z restrukturyzacj¹ armii
uczelnia zajmie ca³y teren miêdzy ulicami 

Bukowsk¹ a Grunwaldzk¹ - do pomys³u pod-
szed³em sceptycznie. Jednak s³owa Rektora,
rzecz œwiêta. Jeszcze tego samego dnia za-
dzwoni³em do Eugeniusza Kropid³owskiego
dyrektora oddzia³u Agencji Mienia Wojskowe-
go w Gorzowie Wlkp., do której nale¿¹ tereny
wojskowe z województwa wielkopolskiego.
Dyrektor oznajmi³, ¿e przygotowuje w³aœnie
do sprzeda¿y 3 ha w Poznaniu, ale musi od-
naleŸæ adres. Trwa³o to kilka minut, podczas
których s¹dzi³em, ¿e bêdzie to pewnie poligon
w Biedrusku, a w najlepszym przypadku 
teren na Golêcinie - przypomina kanclerz 
Wachowiak. 

Po kilku minutach dyrektor poinformowa³,
¿e ma tereny pod zabudowê przy al. Niepodle-
g³oœci! 

Sfinalizowanie transakcji wymaga³o jeszcze
kilku wizyt rektora i kanclerza w Agencji 
Mienia Wojskowego w Warszawie. Akt nota-
rialny podpisano w lipcu 2005 r.

Có¿ to by³a za radoœæ znaleŸæ takie miejsce
dla siedziby poznañskiego prawa, najstarszego
wydzia³u Uniwersytetu przy ulicy, przy której
w zamyœle ojców Uniwersytetu z 1919 roku,
mia³ byæ lokowany ca³y Poznañski Uniwersytet.

J.L.
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Zakoñczenie robót pierwszego etapu bu-
dowy siedziby Wydzia³u Prawa i Admini-
stracji UAM zaplanowano na grudzieñ
2010. Tak te¿ i siê sta³o. W pi¹tek 17 gru-
dnia, uroczyœcie, w obecnoœci w³adz
uczelni, miasta i regionu, u¿ytkowników
nowej siedziby „poznañskiego prawa”,
zacnych goœci i przyjació³ UAM, zakoñ-
czono pierwsze zadanie pierwszego eta-
pu budowy.

Praktycznie znaczy to, ¿e do u¿ytku oficjalnie
przekazano kompleks dydaktyczny, obejmuj¹cy
m.in. aulê na 400 miejsc, sale wyk³adowe, kon-
wersatoryjne, seminaryjne, salê s¹dow¹, pra-
cowniê komputerow¹ oraz pomieszczenia ogól-

nego przeznaczenia. £¹cznie daje to 2702 miej-
sca do dzia³añ dydaktycznych. Wykonanie zaœ
kolejnych zadañ przysporzy poznañskiemu pra-
wu kompleks naukowo-administracyjny, obej-
muj¹cy m.in. pomieszczenia dziekanatu, sekreta-
riatów, archiwum wydzia³u oraz pomieszczenia
pracowników nauki i pomieszczenia gospodar-
cze, 14 sal seminaryjnych, sale æwiczeñ. 

Powstanie te¿ wydzia³owa biblioteka, 
obejmuj¹ca m.in.:
- czytelniê ksi¹¿ek i czasopism + ksiêgozbiór
podrêczny (na ok. 200 tys. woluminów),

- czytelniê wydawnictw elektronicznych,
- magazyn i czytelniê starodruków,
- magazyny i wypo¿yczalniê.

Na koniec powstanie ekran akustyczny 
w formie parkingu trzykondygnacyjnego na
oko³o 220 samochodów. 

Ogó³em po zakoñczeniu budowy Wydzia³
Prawa i Administracji dysponowaæ bêdzie
21.932,0 m kw. powierzchni u¿ytkowej, o kuba-
turze - 119.111 m szeœc. 
Wykonawcami kompleksu dydaktycznego s¹: 
• Mostostal Warszawa S.A. z siedzib¹ 

w Warszawie - roboty budowlane 
• Elprotech Systemy Sp. z o.o. z siedzib¹ 

w Komornikach - roboty elektryczne 
• Instalacje HTS Sp. z o.o. z siedzib¹ 

w Poznaniu - roboty elektryczne 
Koszt wykonanych dot¹d robót to prawie 
68 milionów z³otych. len

NIEPODLEG£OŒCI 53
nowy adres poznañskiego prawa 
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Fakty i liczby
Rektor Marciniak siêgn¹³ po dane, które same
w sobie pozytywnie charakteryzuj¹ UAM.
Oprócz liczby studentów, nie malej¹cej mimo
ni¿u demograficznego, poda³ liczby nauczycie-
li i wyk³adowców, profesorów, doktorów i dok-
torantów. Dalej wskaza³ na liczbê wyk³adów i
programów studiów w jêzykach obcych, liczbê
grantów na badania, pozyskiwanych z ró¿nych
Ÿróde³, projekty inwestycyjne itp.- s³owem, na
wszystkie te obszary, w których UAM siê za-
ktywizowa³ i dziêki którym utrzymuje siê w
czo³ówce polskich uczelni. Nie jest to jednak
lokata dana raz na zawsze, tak wiêc choæ UAM
zajmuje 3 miejsce, to ca³y czas pamiêtaæ trze-
ba, ¿e ju¿ tu¿, tu¿ za nami widaæ Politechnikê
Warszawsk¹ i Uniwersytet Wroc³awski… Dla-
tego konieczne jest ci¹g³e… nad¹¿anie. Jakimi
ono pójdzie drogami, jakie bêd¹ na nich priory-
tety okreœli³ rektor Marciniak najpierw w swo-
im programie wyborczym, potem znalaz³o to
odzwierciedlenie w strategii dla uniwersytetu. 

Jej przygotowanie by³o jednym z trzech
g³ównych zadañ priorytetowych na rok akade-
micki 2008/2009 (obok waloryzacji inwestycyj-
nego programu wieloletniego i obchodów jubile-
uszu 90-lecia uniwersytetu). Strategia powsta³a
jako drukowany dokument, w konsultacji ze
spo³ecznoœci¹ akademick¹ i zosta³a przyjêta 
jednog³oœnie przez Senat (29 czerwca 2009).
Podczas spotkania z elektorami rektor Marci-
niak zestawi³ w³aœnie owe wyborcze obietnice 
z realizacj¹ celów, wynikaj¹c¹ z przyjêtej strategii. 

Zamierzenia i dzia³ania
Cele strategiczne zaproponowane w progra-

mie wyborczym zak³ada³y: 
1. Badania na œwiatowym poziomie
2. Nowoczesn¹ dydaktykê - kadry dla admini-

stracji, kultury, szkolnictwa i innowacyjnej
gospodarki

3. Wdra¿anie wyników badañ w gospodarce 
i ¿yciu spo³eczno-kulturalnym

4. Zintegrowanie œrodowiska uczelnianego,
aby mog³o wielop³aszczyznowo oddzia³y-
waæ na spo³eczeñstwo.

Cele strategiczne w Strategii Rozwoju UAM
na lata 2009-2019 by³y takie same, jedynie 
w inny sposób sformu³owane. Mowa tu o: 
• Badaniach naukowych na œwiatowym po-

ziomie
• Najwy¿szej jakoœci kszta³cenia
• Uniwersytecie otwartym na otoczenie
• Uczelni profesjonalnie zarz¹dzanej. 

W podobny sposób - poprzez zestawienie
programu wyborczego z dzia³aniami wynikaj¹-
cymi ze Strategii - rektor Marciniak przedsta-
wi³ ka¿dy z tych czterech celów. Na przyk³ad: 

Badania naukowe
I tutaj ten sposób prezentacji mo¿na przeœle-

dziæ w ka¿dym z rozdzia³ów. Wybraliœmy nie-
które dla zilustrowania sprawy. I tak w zadaniu:

INTEGRACJA W BADANIACH, program
wyborczy zak³ada³: 

• Badania interdyscyplinarne i multidyscypli-
narne

• Centra badawcze
• Interdyscyplinarne zespo³y badawcze
• Granty UAM (badania w³asne)
• Etaty naukowe

Zrealizowane zadania (w ujêciu Strategii) 
w tym obszarze to: 
• Intensyfikacja badañ naukowych - progra-

mowy i systematyczny wzrost aplikacji 
o granty badawcze (do MNiSW, UE i in.),
uruchomienie repozytorium AMUR, umie-
szczenie 11 uczelnianych czasopism na ser-
werze Versita

• Przegl¹d dzia³alnoœci centrów (realizuj¹cych
interdyscyplinarne projekty badawcze, 
krajowe i miêdzynarodowe), dostosowanie
ich zadañ i struktury organizacyjnej do wy-
magañ statutowych

• Ustalenie zasad tworzenia czasowych eta-
tów naukowych i przyznanie pierwszych
etatów

II. INTERNACJONALIZACJA w badaniach,
program wyborczy zak³ada³ w tej sferze:
• Rozwój miêdzynarodowej wspó³pracy 

badawczej (m.in. uczestnictwo w sieciach
uniwersyteckich i badawczych)

• Zwiêkszenie mobilnoœci pracowników
(wyjazdy zagraniczne, wizyty uczonych 
z zagranicy)

• Miêdzynarodowe studia doktoranckie

Zaprosiwszy na spotkanie elektorów, Komisjê Wyborcz¹, swoich najbli¿szych 
wspó³pracowników, rektor UAM, prof. Bronis³aw Marciniak podzieli³ siê refleksj¹ 
z dwuletniej realizacji za³o¿onych w programie wyborczym celów oraz ich odbicia 
w strategii dla UAM. 

Na pó³metku 
kadencji
Na pó³metku 
kadencji

FOT. MACIEJ MÊCZYÑSKI

Na pó³metku 
kadencji



• Efektywne pozyskiwanie œrodków zewnê-
trznych na miêdzynarodowe programy 
badawcze i wymianê osobow¹

Przez dwa pierwsze lata kadencji zreali-
zowano w tym zakresie poni¿sze zadania:
• Rozwijanie bliskiej wspó³pracy miêdzynaro-

dowej na g³ównych kierunkach strategicz-
nych (USA i Kanada) w celu stworzenia
wspólnych programów studiów i progra-
mów badawczych

• U³atwienie dostêpu do informacji na temat
mo¿liwoœci wyjazdów zagranicznych dla
pracowników UAM

• Uczestnictwo UAM w miêdzynarodowych
sieciach: EUA - European University Asso-
ciation, EUCEN - European University Con-
tinuing Education Network, The Composte-
la Group of Universities, The Santander 
Group - European University Network

• Uruchomienie miêdzynarodowych i interdy-
scyplinarnych studiów doktoranckich 

Najwy¿sza jakoœæ kszta³cenia
I. INFRASTRUKTRA dla œrodowiska stu-

denckiego - program wyborczy ujmowa³ to
tak: 
• Nowe akademiki i centrum studenckie na

Morasku (m.in. sto³ówka, klub studencki,
centrum medyczne)

• Nowe obiekty sportowe
• Kluby studenckie (campus miejski i Mora-

sko)
• Boisko sportowe przy ka¿dym akademiku

W ujêciu Strategii i w jej realizacji wygl¹da
to nastêpuj¹co: 
• Wybudowanie hali sportowej na Morasku

(kolejny etap tworzenia kompleksu sporto-
wego: m.in. boiska do siatkówki, koszyków-
ki, korty tenisowe)

• Pozyskanie œrodków na rozbudowê obiek-
tów sportowych oraz wybudowanie domów
studenckich i doktoranckich ze zwaloryzo-
wanego programu wieloletniego (wspó³pra-
ca z miastem)

• remonty generalne domów studenckich 
(DS Zbyszko i DS Jagienka)

II. INFORMATYZACJA w dydaktyce (w ujê-
ciu programu wyborczego):
• Rozbudowa i implementacja uczelnianego

systemu obs³ugi studentów
• Komputeryzacja sal i laboratoriów dydak-

tycznych (w tym aparatury w dydaktyce)
• Laboratoria jêzykowe w campusach - miej-

skim i na Morasku
• Zapewnienie powszechnego bezprzewodo-

wego dostêpu do sieci komputerowej dla
pracowników i studentów w obiektach UAM
(np. systemy WiMAX i WiFi) 

To zagadnienie w ujêciu Strategii przedsta-
wia siê tak: 
• Upowszechnienie na wydzia³ach USOS Web 

• Sale i specjalistyczne programy kompute-
rowe do nauki jêzyków obcych na Morasku
i w HCP

• Rozpoczêcie realizacji koncepcji wprowa-
dzenia w UAM e-learningu (pozyskanie
œrodków zewnêtrznych)

• Wzrost liczby budynków pod³¹czonych
szybkimi ³¹czami

• Sta³e rozszerzanie zasiêgu sieci bezprzewo-
dowej

• Internetowa rekrutacja na studia
• Wprowadzenie elektronicznej legitymacji

studenckiej
• Informatyczna rejestracja na zajêcia WF
• Nowoczesne wyposa¿enie dydaktyczne 

- projekty z PO Kapita³ Ludzki

INNOWACYJNOŒÆ W DYDAKTYCE (pro-
gram wyborczy) to:
• Rozwój nowych technologii kszta³cenia

(m.in. e-learning)
• Utworzenie nowego systemu promocji stu-

diowania na UAM (wspó³praca z samorz¹-
dem studenckim)

• Rozwój praktyk i sta¿y w gospodarce
• Wprowadzenie do wybranych kierunków

studiów treœci dotycz¹cych innowacyjnoœci 
i przedsiêbiorczoœci

Obraz tych zagadnieñ w zrealizowanych
zadaniach Strategii: 
• Wprowadzenie w ¿ycie Uczelnianego Syste-

mu Zapewnienia Jakoœci Kszta³cenia 
w UAM

• Stworzenie koncepcji kszta³cenia ustawicz-
nego (LLL) oraz e-learningu

• Ujednolicenie dokumentów stosowanych 
w toku studiów na ca³ej uczelni

• Dzia³ania na rzecz uœwiadomienia wagi 
zagadnieñ przedsiêbiorczoœci akademickiej
w œrodowisku studentów (ogólnouczelniane
zajêcia dla studentów III stopnia)

• Podnoszenie kompetencji dydaktycznych
nauczycieli akademickich (szkolenia psycho-
pedagogiczne dla doktorantów, jêzykowe dla
nauczycieli akademickich)

W podobny sposób, zestawiaj¹c ze sob¹ za-
³o¿enia programu wyborczego ze strategi¹,
rektor przedstawi³ równie¿ zadania progra-
mowe i strategiê dla ich realizacji w pozosta-
³ych celach: Uniwersytet otwarty na otoczenie
oraz Uczelnia Profesjonalnie Zarz¹dzana.

Z ca³oœci¹ prezentacji zapoznaæ siê mo¿na
na stronie www.wyboryuam.pl.

Rektor Marciniak podziêkowa³ za to, ¿e
przy wspó³udziale spo³ecznoœci akademickiej
mo¿e efektywnie realizowaæ za³o¿ony pro-
gram. Omawiaj¹c priorytety dwóch lat swoje-
go urzêdowania, skupi³ siê szczególnie na in-
westycjach, informuj¹c, ¿e uda³o siê w tym
czasie pozyskaæ na ten cel w sumie 235 mln z³.
Uda³o siê w zatem uzyskaæ: 

• rewaloryzacjê programu wieloletniego - do-
datkowe 189 mln z³ (wobec potrzeby 280
mln z³, st¹d koniecznoœæ zmniejszenia 
zakresu rzeczowego zadañ i przed³u¿enie
terminu realizacji do 2015 roku) 

• 20,2 mln z³ ze œrodków unijnych (WRPO) 
na dokoñczenie pierwszego budynku z kom-
pleksu dla Wydzia³u Prawa i Administracji

• 8,5 mln z³ (z MNiSW) na czêœciowy remont
Collegium Novum

• ok. 6,5 mln (z MNiSW) na remont „szpitali-
ka” 

• 9 mln z³ na rewaloryzacjê historycznych
obiektów UAM, Collegium Minus, Collegium
Maius i Biblioteki Uniwersyteckiej 
(fundusze unijne, WRPO) 

• 1,5 mln z³ na tzw. termomodernizacjê 
budynków przy ul. Szamarzewskiego i przy
ul. Miêdzychodzkiej (fundusze unijne, WRPO) 

Przysz³oœæ UAM
Sukces dla UAM w kolejnych latach wed³ug

rektora opieraæ siê musi na takich podstawach
jak:
• efektywnoœæ badañ naukowych w oparciu 

o wnioski z parametryzacji
• etaty naukowe dla najlepszych
• konkurencyjny system oceniania naukow-

ców
• wzrost cytowañ, publikacji w uznanych 

czasopismach
• ocena i doskonalenie jakoœci kszta³cenia 
• wzrost liczby studentów zagranicznych
• wzrost liczby patentów i wdro¿eñ
• racjonalna gospodarka nieruchomoœciami 
• optymalizacja zarz¹dzania - delegowanie

uprawnieñ i zobowi¹zañ na podstawowe
jednostki organizacyjne; bud¿et zadaniowy
(ci¹g³e zwiêkszanie przychodów); dywersy-
fikacja przychodów (Ministerstwo, absol-
wenci, œwiat gospodarczy, œrodki europej-
skie, czesne)

• d¹¿enie do federacji uczelni, wywodz¹cych
siê z uniwersytetu 

Koñcz¹c zdawanie sprawy ze swych dwu-
letnich rz¹dów, rektor nakreœli³ przed swoimi
wyborcami obraz uniwersytetu przysz³oœci. 

A wiêc:
UAM - uczelnia scalona, wielotematyczna,

kszta³c¹ca w wielu dziedzinach, podejmu-
j¹ca œwiatowe wyzwania, wielkie projekty
i wspólne inicjatywy z najwybitniejszymi 
i najwiêkszymi oœrodkami akademickimi
na œwiecie

UAM - uniwersytet o zrównowa¿onym rozwo-
ju infrastruktury wydzia³owej

UAM - rozpoznawalny w Europie, obecny 
w œwiatowych rankingach, o wysokim po-
ziomie i innowacyjnoœci badañ, przyjazny
studentowi, znakomicie zarz¹dzany, s³yn¹cy
z tolerancji i ró¿norodnoœci

UAM - bêd¹cy autorytetem w ¿yciu spo³ecz-
nym i politycznym kraju oraz oparciem dla
jego gospodarki. 
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Organizatorami spotkania byli propa-
gatorzy idei: CSF Polska, Microsoft
Dynamics, dzia³ aplikacji bizneso-

wych Microsoft oraz dziennik Rzeczpospoli-
ta.pl. W konferencji wziêli dzia³ przedstawi-
ciele wy¿szych uczelni publicznych i niepu-
blicznych, w tym rektorzy, prorektorzy, kanc-
lerze, osoby kieruj¹ce dzia³em IT na uczel-
niach oraz osoby sprawuj¹ce nadzór nad za-
mówieniem systemu IT dla uczelni.

- Pragn¹c dorównaæ standardom najlep-
szych europejskich szkó³ wy¿szych, polskie
uczelnie powa¿nie myœl¹ o swoim ci¹g³ym
rozwoju, który wi¹¿e siê z inwestowaniem w
infrastrukturê IT - mówi Mariusz Wo³odŸko z
polskiego oddzia³u Microsoft.

- Systemy klasy ERP maj¹ za zadanie ulep-
szyæ i przyœpieszyæ zarz¹dzanie wszystkimi
obszarami dzia³alnoœci uczelni, które wyma-
gaj¹ ci¹g³ej optymalizacji i kontroli - dodaje.

Inicjatywa ta ma na celu wyró¿nienie presti-
¿owym certyfikatem tych uczelni wy¿szych,
które ju¿ korzystaj¹, s¹ w trakcie implementa-
cji, b¹dŸ planuj¹ wdro¿yæ kompleksowe roz-
wi¹zania klasy ERP do zarz¹dzania zasobami
uczelnianymi. Program zak³ada te¿ wspó³pracê
z wyró¿nionymi uczelniami, ¿eby propagowaæ
ideê informatyzacji polskich uczelni i szkó³, 
a tym samym podnosiæ poziom obs³ugi studen-
ta oraz rentownoœæ uczelni, dorównuj¹c naj-
wy¿szym standardom europejskim i konkuru-
j¹c w zaostrzaj¹cej siê rywalizacji o studenta. 

Szko³y wy¿sze bêd¹ mog³y otrzymaæ 
3 rodzaje certyfikatów:

• Z³oty Certyfikat „Nowoczesna Uczelnia” 
- dla szkó³ wy¿szych posiadaj¹cych obecnie
system informatyczny, wspomagaj¹cy zarz¹-
dzanie placówk¹,

• Srebrny Certyfikat „Nowoczesna Uczel-
nia” - dla uczelni bêd¹cych w trakcie procesu
implementacji systemu,

• Br¹zowy Certyfikat „Nowoczesna Uczel-
nia” - dla szkó³ wy¿szych, które zg³osz¹ swój
akces do programu oraz uzyskaj¹ pierwszy
stopieñ certyfikacji, polegaj¹cy na przeprowa-
dzeniu wewnêtrznego audytu przez specjalnie
powo³anego audytora. 

Ka¿da z wyró¿nionych uczelni bêdzie mog³a
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D¿entelmeni nie rozmawiaj¹ o pieni¹-
dzach?

Chcia³bym jednak porozmawiaæ, choæby
dlatego, ¿e w czasie spotkania zespo³u rektor-
skiego z kolegium elektorów, które odby³o siê
26 listopada, jeden z elektorów, sk¹din¹d kole-
ga, którego znam m.in. z umiejêtnoœci zada-
wania celnych, choæ niewygodnych pytañ, za-
pyta³ nas, dlaczego do strategii rozwoju uni-
wersytetu nie wpisaliœmy dbania o godziwe
zarobki jego pracowników. Pomyœla³em, czy
nie warto pokazaæ, ¿e - choæ nie wpisane
wprost do strategii - zadanie to otaczamy na-
sz¹ sta³¹ trosk¹ i staramy siê w miarê mo¿li-
woœci realizowaæ.

Senat na ostatnim posiedzeniu popar³ sta-
nowisko sejmowej Komisji Edukacji, Nauki i

M³odzie¿y, domagaj¹cej siê lepszych p³ac dla
naukowców.

Tak, chodzi o dodatkow¹ kwotê 500 mln z³,
która w bud¿ecie szkolnictwa wy¿szego na
2011 rok ma byæ przeznaczona na podwy¿kê
p³ac pracowników uczelni publicznych. Oczy-
wiœcie, popieramy stanowisko Komisji, prowa-
dzimy te¿ liczne rozmowy z przedstawiciela-
mi w³adz, m.in. z ministrem Witoldem Jur-
kiem, któremu przedstawiamy oczekiwania
p³acowe pracowników naszej uczelni. Nieste-
ty, bud¿et pañstwa przeznaczany na szkolnic-
two wy¿sze jaki jest, taki jest. Decyduj¹ce s³o-
wo nale¿y do ministra finansów, a czasy s¹ -
jak wiadomo - trudne. Powiem te¿ szczerze, ¿e
choæ kwota 500 mln brzmi imponuj¹co, to na-
wet gdyby uda³o siê to wywalczyæ, da to 
w skali kraju podwy¿ki bardzo skromne.

Co wiêc mo¿na zrobiæ w czasach trudnych?
Staramy siê przede wszystkim uporz¹dko-

waæ system p³ac, zaczynaj¹c od grupy pra-
cowników niebêd¹cych nauczycielami akade-
mickimi: pracowników technicznych i admi-
nistracyjnych, gdzie wynagrodzenia czêsto s¹
bardzo niskie. We wprowadzonym systemie
liczy siê nie tylko wysokoœæ pensji, ale jej upo-
rz¹dkowanie w odniesieniu do osób pracuj¹-
cych na porównywalnych stanowiskach 
i z podobnym sta¿em pracy. Zdarza³o siê, ¿e
nowo przyjmowane do pracy osoby dostawa³y
wy¿sze wynagrodzenie ni¿ te o d³ugim, czêsto
ponad dwudziestoletnim sta¿u, co nie wynika-
³o zupe³nie z ró¿nic w jakoœci pracy. Oczywi-
œcie, nie wyklucza to lepszego wynagradzania
pracowników wyró¿niaj¹cych siê efektywno-
œci¹ pracy. Podobne uporz¹dkowanie systemu
przygotowali bibliotekarze, równie¿ s³abo wy-
nagradzani. Uda³o siê podwy¿szyæ wynagro-
dzenia pracowników o najni¿szych zarobkach,
a tak¿e tych o sta¿u najd³u¿szym, co najmniej
trzydziestopiêcioletnim. 

Czy to porz¹dkowanie oznacza te¿
podwy¿ki?

Uporz¹dkowywany system ma sprawiæ, ¿e
wspomniane niesprawiedliwe sytuacje nie po-
winny ju¿ mieæ miejsca, a wynagrodzenie za-

Jak daleko do „Nowoczesnej Uczelni”? 
W warszawskim Hotelu „Polonia” odby³a siê konferencja, inauguruj¹ca program 
„Nowoczesna Uczelnia”. Jak dot¹d, jest to pierwsza i jedyna w Polsce inicjatywa, 
promuj¹ca informatyzacjê polskich uczelni. 

O wynagrodzeniach 
czyli miêdzy marzeniami a realiami

Z prof. Andrzejem Lesickim, 
prorektorem ds. kadry 
i rozwoju uczelni, 
rozmawia Maria Rybicka
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równie¿ ubiegaæ siê o wy¿szy certyfikat po
spe³nieniu okreœlonych warunków. Wyró¿nio-
ne szko³y bêd¹ mog³y pos³ugiwaæ siê logo "No-
woczesna Uczelnia" w swoich materia³ach in-
formacyjnych i promocyjnych oraz byæ pro-
mowane w materia³ach organizatorów pro-
gramu oraz w mediach.

Podczas konferencji inauguracyjnej prele-
genci podzielili siê z uczestnikami swoimi do-
œwiadczeniami z procesu implementacji syste-

mów, wspomagaj¹cych zarz¹dzanie uczelni¹ -
od decyzji o wdro¿eniu po uruchomienie sy-
stemu i osi¹gniêcie póŸniejszych korzyœci. 

Omówiono równie¿ obecny poziom infor-
matyzacji uczelni wy¿szych w Polsce. Prof.
Marek Krêglewski, pe³nomocnik rektora ds.
informatyzacji na UAM, kieruj¹cy Miêdzyuni-
wersyteckim Centrum Informatyzacji (MUCI),
w Polsce studiuje obecnie na 458 uczelniach
1,9 mln osób; przy czym w gestii resortu
szkolnictwa wy¿szego pozostaj¹ 72 uczelnie
pañstwowe, a 24 nale¿¹ do innych resortów
(reszta to uczelnie prywatne). „Uzgodnienie
standardów informatyzacji dla tak wielu wy-
¿szych uczelni jest bardzo trudne” - zauwa¿y³.

- „Bez systemów informatycznych, ochrony
i wymiany danych nie poradzimy sobie ze
stworzeniem systemu wymiany danych nau-
kowych. Tymczasem w Europie wiele krajów
buduje ju¿ ponadgraniczne systemy wymiany
informacji naukowych. Jeœli do nich nie do³¹-
czymy, nauka polska ulegnie marginalizacji” 
- oceni³. 

Wed³ug prof. Krêglewskiego uczelniane sy-
stemy informatyczne powinny sk³adaæ siê

m.in. z systemu ERP, u³atwiaj¹cego zarz¹dza-
nie instytucj¹, systemu do obs³ugi dydaktyki,
systemu do nauczania na odleg³oœæ oraz syste-
mu bezpieczeñstwa, obejmuj¹cego identyfika-
cjê i autoryzacjê u¿ytkowników.

Krêglewski powiedzia³ ¿e MUCI wspó³pra-
cuje z organizacj¹ LADOK, a szwedzkie stan-
dardy wdra¿ania oprogramowania na uczel-
niach wy¿szych „s¹ bardzo uwa¿nie rozpatry-
wane w Polsce”.

Bart³omiej Œwiech z Warszawskiego Uni-
wersytetu Medycznego podzieli³ siê swoim
doœwiadczeniem z przygotowañ do implemen-
tacji oraz zakupu zintegrowanego systemu in-
formatycznego. Natomiast o wdro¿eniu i uru-
chomieniu narzêdzia opowiada³ Krzysztof
Ma³ys z Uniwersytetu Ekonomicznego we
Wroc³awiu. Swoj¹ wiedz¹ na temat kluczo-
wych czynników sukcesu projektu zintegro-
wanego systemu IT dla uczelni podzieli³ siê 
dr Marian Krupa z Uniwersytetu Jagielloñ-
skiego, zaœ Robert Wardyñ z Uniwersytetu
Œl¹skiego zaprezentowa³ przypadek konkret-
nej umowy o wdro¿enie zintegrowanego sy-
stemu informatycznego. na
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le¿y - w sposób jasny dla pracownika - tylko
od jakoœci i sta¿u pracy. Trzeba jednak podkre-
œliæ, ¿e œrodki, jakimi dysponuje uczelnia,
uniemo¿liwiaj¹ wprowadzenie podwy¿ki p³ac
dla wszystkich pracowników. System wolê
nazywaæ zatem regulacj¹ p³ac ni¿ podwy¿k¹.
Bo oczywiœcie s¹ one nie dla wszystkich i nie
tak wysokie, jak byœmy chcieli.

Wspomnieæ jeszcze mo¿na o pozap³aco-
wych elementach wynagradzania pracowni-
ków naszego uniwersytetu. Wyliczy³bym
mo¿liwoœæ finansowania lub dofinansowania
ze œrodków rezerwy rektorskiej kosztów
kszta³cenia na studiach niestacjonarnych lub
podyplomowych na naszej lub innych uczel-
niach publicznych, mo¿liwoœæ wyjazdów na
uczelnie zagraniczne w ramach programu
Erasmus, czy te¿ w³¹czanie pracowników ad-
ministracyjnych do obs³ugi programów unij-
nych, co oznacza przecie¿ dodatkowe wyna-
grodzenia. Grupê pracowników administracji
centralnej i wydzia³owej skierowaliœmy na
kurs jêzyka angielskiego, finansowany ze
œrodków rektorskich. W inwestycyjnym pro-
gramie wieloletnim figuruje budowa domów
studenckich na Morasku, która powinna ru-
szyæ w 2011 roku. W nich znajdzie siê miejsce
na przedszkole, budowane z myœl¹ o wszyst-
kich pracuj¹cych w UAM matkach ma³ych
dzieci. Analizujemy Zak³adowy Fundusz
Œwiadczeñ Socjalnych, by jak najlepiej s³u¿y³
naszym pracownikom. Fundusz ten to nie tyl-
ko mo¿liwoœæ uzyskania po¿yczki na cele mie-
szkaniowe lub zapomogi losowej, ale te¿ do-
datkowe œrodki na wakacje, upominek œwi¹-
teczny, czy te¿ legitymacje kolejowe. Nie zapo-
minajmy, ¿e oprócz obni¿enia kosztów

podró¿y s³u¿bowych, dla wielu pracowników
stwarzaj¹ one mo¿liwoœæ tañszych dojazdów
do pracy. 

Czy podwy¿ki p³ac dotycz¹ te¿ nauczycieli
akademickich?

Z rektorem zabiegamy o to, by poprawiaæ
p³ace w tej grupie pracowników uczelni, cho-
cia¿ g³ównie poprzez przyspieszenie mo¿liwo-
œci awansowania po uzyskaniu stopni nauko-
wych lub tytu³u profesora. Obecnie awans na
stanowisko profesora zwyczajnego nie wyma-
ga spe³nienia dodatkowych warunków. Dla
doktorów habilitowanych, zw³aszcza tych
uzyskuj¹cych ten stopieñ w ci¹gu 10 lat pracy
na stanowisku adiunkta, otworzyliœmy mo¿li-
woœæ szybszego awansu na stanowisko profe-
sora nadzwyczajnego. Podam jeszcze inny
przyk³ad ba³aganu, który wymaga³ uporz¹d-
kowania. Jak wiadomo, profesor mo¿e odejœæ
na emeryturê po skoñczeniu 65 lat, ale jeszcze
do niedawna, by przejœæ na emeryturê nale¿a-
³o rozwi¹zaæ stosunek pracy. Po ponownym
zatrudnieniu do ukoñczenia 70 roku ¿ycia
mo¿na by³o pobieraæ jednoczeœnie wynagro-
dzenie za pracê i emeryturê. Ale profesorowie,
którzy zdecydowali siê na takie rozwi¹zanie,
pozbawieni byli mo¿liwoœci korzystania z
przywileju stwarzanego przez porozumienie
ze zwi¹zkami zawodowymi o podwy¿szeniu
wynagrodzenia w ci¹gu ostatnich 27 miesiêcy
pracy przed przejœciem na emeryturê. Na po-
cz¹tku 2009 roku zniesiono obowi¹zek roz-
wi¹zywania stosunku pracy jako warunku
przejœcia emeryturê, przez co profesorowie,
którzy zaczêli pobieraæ emeryturê po 2009 ro-
ku zachowali stosunek mianowania i istniej¹-

cy na naszej uczelni przywilej pobierania 
wy¿szych p³ac w ostatnich 27 miesi¹cach
przed zakoñczeniem ¿ycia zawodowego. Tak
wiêc jedni mieli ten przywilej, inni nie. 
Uporz¹dkowaliœmy to i od 1 stycznia 2011 
roku powy¿sze uprawnienie przys³uguje
wszystkim. Wymagane jest tylko z³o¿enie 
w Dziale Kadr i Organizacji stosownego wnio-
sku. Nie zapominamy te¿ o profesorach eme-
rytowanych powy¿ej 70 roku ¿ycia, dla
których wyp³acamy co roku upominek nowo-
roczny. A jeœli ju¿ mówimy o profesorach,
przypomnê, ¿e od 2009 roku podwy¿szyliœmy
do 400 z³ dodatek profesorski dla tych uczo-
nych, którzy pracuj¹ wy³¹cznie na naszej
uczelni. Mo¿e to nie s¹ sprawy wielkie, ale
przecie¿ istotne dla pracowników.

Jednak rzeczywiœcie nie wpisaliœcie godzi-
wych zarobków do strategii...

...ale myœl o godziwych zarobkach pracow-
ników przyœwieca wielu naszym dzia³aniom.
Przede wszystkim staramy siê powiêkszyæ pu-
lê œrodków, które mo¿na przeznaczyæ na p³a-
ce, a wiêc na przyk³ad, gdy zabiegamy o stu-
dentów, to tak¿e dlatego, ¿e za nimi id¹ wiêk-
sze pieni¹dze z bud¿etu w ramach dotacji sta-
cjonarnej, bêd¹cej Ÿród³em œrodków na p³ace;
zachêcamy do aplikowania o granty, do przy-
gotowywania projektów badawczych i eksper-
tyz, pomagamy w ich zdobyciu, bo to te¿ 
oznacza dodatkowe p³ace. Przyk³ady mo¿na
mno¿yæ. Jesteœmy realistami i kiedy widzimy,
¿e radykalna poprawa nie jest mo¿liwa, 
staramy siê robiæ to, co jest mo¿liwe. Proszê
wierzyæ, ¿e nie ma dnia, byœmy o ró¿nych
aspektach tego problemu nie myœleli. 

Prof. Marek Krêglewski
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Obecnie w Poznaniu odnajdujemy nadal
tereny, gdzie traszki  wystêpuj¹. Nie-
stety, czêsto te od lat zamieszkane sie-

dliska s¹ zaœmiecane, zaniedbane i powoli tra-
c¹ swoje walory przyrodnicze. Dodatkowo
wykrycie tych niewielkich zwierz¹t nie jest
proste, gdy¿ prowadz¹ skryty tryb ¿ycia, st¹d
osoby opiekuj¹ce siê terenami zieleni zapomi-
naj¹ o ich obecnoœci. 

Najlepsz¹ metod¹ ochrony w tego typu miej-
scach jest zwiêkszenia œwiadomoœci ekologicz-
nej poprzez edukacjê najm³odszych. Zajêcia ta-
kie nale¿y prowadziæ w oparciu o  obserwacje
terenowe i praktyczne, które uatrakcyjniaj¹
zdobywanie wiedzy. Dlatego te¿ postanowiono
stworzyæ projekt o roboczym tytule „Traszka”,
pod kierownictwem Miko³aja Kaczmarskiego
(student V roku Ogrodnictwa UP oraz III roku
Biologii UAM). Jego g³ównym za³o¿eniem by³o
wpisanie w œwiadomoœæ mieszkañców warto-
œci miejsca, gdzie bytuj¹ traszki,  a tak¿e rewi-
talizacja stawów po³o¿onych w parku Tysi¹c-
lecia. Pomoc w organizacji i zdobyciu funduszy
zaoferowa³a Fundacja „Pro terra”. Projekt zo-
sta³ zg³oszony do udzia³u w Konkursie Granto-
wym „Henkel - zielone granty”. Wkrótce oka-
za³o siê, ¿e akcja ta, oceniona jako ciekawa i
atrakcyjna, wygra³a œrodki na realizacjê.

Oficjalne rozpoczêcie odby³o siê 18 marca
tego roku w siedzibie Fundacji „Pro terra” i
mia³o na celu zapoznanie z za³o¿eniami projek-
tu. Obecni na nim byli uczniowie Gimnazjum
nr 25, oraz przedstawiciel Gazety Wyborczej i
telewizja WTK. Przybycie mediów u³atwi³o
nag³oœnienie rozpoczêtej akcji i zaowocowa³o
pozytywnym nastawieniem mieszkañców.

Mimo niesprzyjaj¹cych warunków atmo-
sferycznych w lutym rozpoczêta zosta³a wy-
cinka suszu trzcinowego ze stawów. By³o to
niezbêdne dla poprawienia warunków byto-
wych p³azów. Prace porz¹dkowe z udzia³em
wolontariuszy by³y kontynuowane w ci¹gu
sezonu, a w lutym z udzia³em sekcji Hydrobio-
logicznej Ko³a Naukowego Przyrodników UAM
przeprowadzono pierwsze badania parame-
trów fizykochemicznych wody. 

Podczas licznych zajêæ przedstawiono gim-
nazjalistom zagadnienia zwi¹zane z hydrolo-
gi¹, biologi¹ i charakterystyk¹ p³azów, bioró¿-
norodnoœci¹ oraz histori¹ Rataj. Lekcje mia³y

charakter warsztatowy, uczniowie ogl¹dali
drobne bezkrêgowce i glony pod mikrosko-
pem, binokularem, obserwowali równie¿ tra-
szki i inne organizmy w naturalnym œrodowi-
sku. 

W ramach zakoñczenia projektu przepro-
wadzony zosta³ fina³owy konkurs ekologiczny
pt: „Nasz park, nasze osiedle, nasza odpowie-
dzialnoœæ”. Laureaci otrzymali atrakcyjne na-
grody, ods³oniêta zosta³a tak¿e du¿a tablica
edukacyjna, obrazuj¹ca ³añcuch powi¹zañ tro-
ficznych, wystêpuj¹cych w parku. Wa¿nym
elementem projektu by³a równie¿ strona in-
ternetowa www.traszka.com.pl, która w dal-
szym ci¹gu jest rozwijana.

Zajêcia przeprowadzone z gimnazjalistami
zaowocowa³y wskazaniem innych zbiorników
wodnych w pobli¿u ich domów, w których eg-
zystencja p³azów jest zagro¿ona. Daje to mo¿-
liwoœci planowania dalszych dzia³añ i wska-
zuje miejsca, w których s¹ one najbardziej po-
trzebne. Obecnie przygotowywana jest druga
ods³ona akcji „traszkowej”.

Pragniemy serdecznie podziêkowaæ wszyst-
kim osobom, które przyczyni³y siê do realiza-
cji projektu.

Miko³aj Kaczmarski
Anna Kubicka

Traszki  naukowo podgl¹dane
Jakie p³azy mo¿emy spotkaæ w parkach miejskich? Ma³o kto wie, ¿e prócz ¿ab i ropuch, 
czêsto zasiedlaj¹ je traszki zwyczajne (Lissotriton vulgaris). Te niewielkie p³azy, osi¹gaj¹ce rozmiar
od 4 do 11cm, to zwierzêta prawnie chronione i niezwykle wa¿ne z punktu widzenia 
funkcjonowania ekosystemów. W przestrzeni miejskiej, gdzie bioró¿norodnoœæ spada 
w zastraszaj¹cym tempie, ka¿de ich stanowisko zas³uguje na czynn¹ ochronê. 

Wolontariusze - studenci UAM
FOT. MIKOLAJ KACZMARSKI



NASZ UNIWERSYTET W ŒWIECIE 

Nikaragua jest najwiêkszym pod wzglê-
dem powierzchni krajem Ameryki
Œrodkowej, granicz¹cym z Hondura-

sem i Kostaryk¹. Podzielona jest na 16 depar-
tamentów, a liczba ludnoœci to oko³o 5,5 milio-
na osób. Jej stolic¹ jest Managua.

Przygotowany przeze mnie projekt by³ rea-
lizowany na prze³omie czerwca i wrzeœnia
2010 roku w Nikaragui w ramach programu
Wolontariat Polska Pomoc, który jest elemen-
tem polskiej pomocy rozwojowej. Program ten
dotowany jest ze œrodków Ministerstwa
Spraw Zagranicznych i umo¿liwia dzia³ania
polskich wolontariuszy w krajach rozwijaj¹-
cych siê. Przedsiêwziêcie, które szczegó³owo
zaplanowa³em, by³o realizowane w miastecz-
ku Palacagüina, oddalonym zaledwie 30 kilo-
metrów od granicy z Hondurasem. To ciekawe
miejsce jest otoczone górami, przypominaj¹cy-
mi nasze polskie Bieszczady. Panuje tam gor¹-
cy i wilgotny klimat podrównikowy. Pora de-
szczowa trwa 6-7 miesiêcy, a œrednia roczna
temperatura wynosi 22-260 C.

W Palacagüinie pracowa³em z m³odzie¿¹ ja-
ko trener i wolontariusz na niwie sportowej i
spo³ecznej. Przygotowane przeze mnie trenin-
gi odbywa³y siê codziennie od poniedzia³ku do
pi¹tku w godzinach popo³udniowych. Zajêcia,
które przygotowa³em, mia³y wyrobiæ w moich
podopiecznych takie cechy charakteru jak sy-
stematycznoœæ, aktywnoœæ czy odpornoœæ na
trudnoœci. Pragn¹³em daæ im wiedzê o tym, jak
dbaæ o zdrowie, jakie znaczenie ma higiena,
uczyæ odpowiedniego stosunku do w³asnego
cia³a, a tak¿e wdra¿aæ do aktywnego, zdrowe-
go sposobu spêdzania wolnego czasu. Wa¿-
nym, a mo¿e najistotniejszym  zadaniem, by³o
wyposa¿enie opiekuna dru¿yny pi³karzy no¿-
nych w Palacagüinie oraz samych zawodników
w podstawow¹ wiedzê z zakresu teorii, meto-
dyki i organizacji procesu szkolenia i treningu;
przygotowaæ i pokazaæ profesjonalny trening

oraz æwiczenia dla grup, które bêd¹ zró¿nico-
wane pod wzglêdem wieku, umiejêtnoœci i
sprawnoœci; przedstawiæ gry i zabawy rucho-
we, s³u¿¹ce nauczaniu techniki i taktyki gry;
zapoznaæ ich z wiadomoœciami, które pozwol¹
w pe³ni uczestniczyæ w rywalizacji sportowej.
Dziêki pomocy MSZ, Studium WFiS UAM, Fun-
dacji Aktywny Uniwersytet oraz prywatnych
osób mog³em zakupiæ niezbêdny sprzêt, który
wykorzystywany by³ i bêdzie w czasie trenin-
gów, zawodów i meczów kontrolnych.

Oprócz dzia³añ na niwie sportowej zaplano-
wa³em i realizowa³em w Nikaragui, wspólnie z
kilkunastoma m³odymi osobami, Tydzieñ M³o-
dzie¿y. By³a to impreza dla dzieci, które ty-
dzieñ wakacji lipcowych spêdzaj¹ w domu. W
ramach Tygodnia M³odzie¿y  przygotowaliœmy
m.in. przedstawienie teatralne, zabawy i gry
ruchowe, pokaz filmów oraz warsztaty bajek
polskich. Szczególne miejsce podczas Tygodnia
M³odzie¿y zajê³y zajêcia dla dzieci w oparciu o
polskie bajki, przet³umaczone na jêzyk hi-
szpañski (Smok Wawelski, Z³ota Kaczka, Bazy-

liszek), których edukacyjna „moc” zosta³a wy-
korzystana do przybli¿enia im kultury polskiej.
Du¿ym zainteresowaniem cieszy³y siê tak¿e
warsztaty na temat zrównowa¿onego rozwo-
ju. Celem tych spotkañ by³o poszerzenie wie-
dzy dzieci i m³odzie¿y na temat problemów za-
nieczyszczenia œrodowiska i zaznajomienie ich
z pojêciem zrównowa¿onego rozwoju.

Jestem przekonany, ¿e dzia³ania wycho-
wawcze, realizowane w szkole powinny byæ
wzmocnione prac¹ pozaszkoln¹. Wszelka ak-
tywnoœæ o charakterze sportowym, szczegól-
nie w œrodowisku lokalnym jest niezmiernie
istotna. Bardzo wa¿ne jest to, by m³ody cz³o-
wiek (niezale¿nie, z jakiego kraju pochodzi z
Polski czy z Nikaragui) mia³ mo¿liwoœæ aktyw-
nego spêdzania wolnego czasu. By zamiast
spêdzaæ czas przed komputerem lub na ulicy,
móg³ æwiczyæ na boisku czy pograæ pod okiem
instruktora. Walory sportu s¹ nieograniczone.

dr Fryderyk Musielak
(Studium Wychowania Fizycznego 

i Sportu UAM)
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By³em trenerem w Nikaragui
Mówi siê, ¿e Nikaragua to kraj wulkanów i jezior. Teraz wiem, ¿e jest tak w rzeczywistoœci. 
Widoki i krajobrazy, które tam zobaczy³em s¹ nadzwyczajne i zapieraj¹ dech w piersiach. 

Wulkan Concepción i jezioro Nikaragua, w którym ¿yj¹ rekiny

Pi³karze z Palacagüiny rozgrywaj¹ mecze w barwach bia³o-czerwonych Poszukiwania skarbu Z³otej Kaczki
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- Nie zra¿a³em siê niewiar¹ w powodzenie -
mówi kierownik projektu dr Miros³aw Wobalis
z Instytutu Filologii Polskiej - lubiê robiæ coœ,
czego dotychczas nikt nie robi³. Mam teraz
sporo pracy, bywa ¿e pracujê po kilkanaœcie
godzin dziennie, ale te¿ mnóstwo satysfakcji.

W aplikacji maksymaln¹ liczbê punktów
zdoby³ opis merytoryczny czyli  to, ¿e projekt
uk³ada siê w bardzo sensown¹ i pe³n¹ rozma-
chu ca³oœæ. Ma trzy cz³ony: sta¿e (za które od-
powiada prof. Jerzy Kaniewski), modernizacjê
programów (za któr¹ odpowiada prof. Bogu-
mi³a Kaniewska) i wreszcie zajêcia i wyk³ady
goœcinne. Co ³¹czy jedno z drugim i trzecim?
Modernizacja programów i rozwijanie umie-
jêtnoœci informatycznych daje nowoczesne
kompetencje, sta¿ - wiedzê o tym, jak w pracy
zawodowej te kompetencje spo¿ytkowaæ, a
spotkania z wybitnymi i ciekawymi postacia-
mi pokazuj¹ spektrum mo¿liwoœci, jakie w ¿y-
ciu zawodowym stoj¹ przed humanistami. 

Sta¿ jest p³atny - student otrzymuje 900 z³,
wynagradzany jest te¿ pracodawca. Równie¿
nauczyciel, opiekuj¹cy siê polonistami wybie-
raj¹cymi specjalizacjê nauczycielsk¹, otrzy-
muje wynagrodzenie. W zamian - student ma
naprawdê solidnie pracowaæ i dok³adnie opi-
saæ w sprawozdaniu to, co robi³. 

- I jeszcze drobiazg - dodaje Miros³aw Wo-
balis - ale i te szczegó³y tworz¹ klimat - sta¿y-
sta dostaje p³ócienn¹ torbê z logo uczelni, a w
niej pendrive, notesy i d³ugopisy. To wyró¿nie-
nie studenta i zarazem promocja naszego uni-
wersytetu.

Pierwszy nabór na sta¿ by³ skromny - dziœ
jest wiêcej chêtnych ni¿ miejsc, ale przewi-
dziany na 5 lat projekt pozwoli sta¿owaæ ka¿-
demu chêtnemu, choæ mo¿e nie od razu.

Spotkañ ze znanymi osobistoœciami by³o ju¿
wiele, w tym z prof. Ryszardem Nyczem, inicja-
torem w³aœnie zatwierdzonego Narodowego
Programu Rozwoju Humanistyki. Byli te¿ akto-
rzy, dziennikarze, pisarze - a ka¿dy z goœci pro-
szony jest o to, by jego wyst¹pienie zwi¹zane
by³o z podjêciem tematu o karierze  humanisty.

A wreszcie owa modernizacja. W pierwszej
transzy projektu jest na ni¹ 3,5 mln z³. Na co s¹
przeznaczone? Na zakup laptopów dla studen-
tów.  Jest ich ju¿ niemal 400 sztuk. Student lub
doktorant otrzymuje ten sprzêt na rok w for-
mie u¿yczenia, z mo¿liwoœci¹ przed³u¿enia

umowy na ka¿dy kolejny rok studiów. Ponie-
wa¿ chêtnych jest wiêcej, decyduje kryterium
socjalne, potem naukowe. W pierwszej kolej-
noœci komputery otrzymuj¹ studenci niepe³no-
sprawni. Czêœæ pieniêdzy posz³a te¿ na wypo-
sa¿enie sal, choæ tu wynik³ najwiêkszy spór z
ministerstwem, bo œrodków z tego funduszu w
zasadzie nie nale¿y wykorzystywaæ na sprzêt. 

- Udowodniliœmy jednak, ¿e bez tego wiêk-
sza czêœæ projektu pozostanie na papierze -
mówi Miros³aw Wobalis - nasz¹ dum¹ jest
te¿, ¿e mamy taki sprzêt i wyposa¿enie, które
pozwala korzystaæ z niego tak¿e osobom nie-
widomym czy niedos³ysz¹cym.

A sam program nauczania? Trwa w³aœnie
trzecia edycja konkursu na takie unowocze-
œnione programy, a przy ka¿dej edycji chêt-
nych jest wiêcej. Tym razem jest to ju¿ kilka-
naœcie zespo³ów.  Minimum to prezentacja w
PowerPoint, jednak nie mo¿na tego lekcewa-
¿yæ,  jak mówi prof. Tomasz Pokrzywniak, bo

to naprawdê wielka ró¿nica, czy mówi siê stu-
dentom o fenomenie „Kazañ Œwiêtokrzyskich”
czy te¿ rzeczywiœcie pokazuje im, jak wygl¹-
da³y te paski pergaminu z kazaniami, u¿yte do
oprawy ksi¹¿ki i odkryte przez Aleksandra
Brücknera. Powsta³y ciekawe modernizacje
zajêæ z „Warsztatu t³umacza” (z aktywnym
udzia³em studentów), czy do zajêæ ze „Sztuki
ksi¹¿ki”. Unowoczeœniony jest równie¿ pro-
gram zajêæ obowi¹zkowych dla I roku z pod-
staw warsztatu polonisty. 

- Bardzo mi na tym zale¿a³o - mówi Miro-
s³aw Wobalis - ¿eby w³aœnie student I roku za-
czyna³ od takich zajêæ i aby od razu wykorzy-
stywa³ swoje kompetencje  informatyczne. In-
ternet w Polsce obchodzi w³aœnie 20 urodziny,
a wiêc musimy pamiêtaæ, ¿e to s¹ te roczniki,
które ju¿ w jego epoce siê urodzi³y, których po-
znawanie œwiata jest przez te technologie
kszta³towane. Mamy w³asn¹ wydzia³ow¹
platformê e-learningow¹ i zachêcamy do
umieszczania na niej materia³ów dydaktycz-
nych. Jest tam ju¿  10 kursów, przybywaj¹ no-
we, a poniewa¿ uniwersytet przygotowuje
ogóln¹ du¿¹ platformê, to mo¿e  gdy zostanie
uruchomiona, wyprzedzimy „œcis³ych”? To do-
piero by³oby zaskoczenie - uœmiecha siê.

Z projektu finansowane jest wszystko, co jest
potrzebne do zmodernizowania programu np.
skanowanie czy kupno s³ownika. Twórcy tak¿e
s¹ wynagradzani. S¹ równie¿ dla nich szkolenia
z technologii informatycznych; kandydatów
jest na razie trzy razy wiêcej ni¿ miejsc, ale
stopniowo dostan¹ siê wszyscy chêtni.

Co najbardziej cieszy kierownika projektu?
To, ¿e projekt sta³ siê elementem ¿ycia wy-
dzia³u, ¿e siê o nim dyskutuje, tworzy zespo³y
przygotowuj¹ce programy. 

- Myœlê te¿ o „miêkkich” jego efektach -mówi
Miros³aw Wobalis - Polonista, który bêdzie z
niego korzysta³, nabierze pewnoœci siebie, lepiej
pokieruje swoim ¿yciem zawodowym, inaczej
bêdzie kontaktowa³ siê ze œwiatem. Kiedy ja po
studiach zaczyna³em pracê w wydawnictwie,
musia³em siê uczyæ wszystkiego od nowa. Mam
nadziejê, ¿e nowy absolwent ju¿ tego nie bêdzie
musia³ przechodziæ. Bêdziemy œledziæ losy ab-
solwentów; specjaliœci przygotowali specjalne
ankiety ewaluacyjne, które odpowiedz¹ nam
na pytanie, czy tak siê rzeczywiœcie sta³o. 

Maria Rybicka

Modernizowanie polonistów
Kiedy u polonistów powsta³ pomys³ wystartowania w konkursie o fundusze europejskie  
w Programie Kapita³ Ludzki, wszyscy raczej pukali siê w czo³o, bo przecie¿ dziœ, gdy tyle siê mówi 
o innowacyjnoœci gospodarki, braku in¿ynierów i informatyków, poloniœci nie maj¹ szans 
na dofinansowanie. Tymczasem projekt polonistów wygra³, wzbudzi³ wiele szumu w œrodowisku
w ca³ej Polsce, dzia³a, jest unikatowy w skali kraju i jest najwiêkszym finansowo projektem 
tego typu realizowanym przez wydzia³y UAM. Na dodatek jest ciekawy.

Sala dydaktyczna ze sprzêtem 
multimedialnym
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Ta mapa 
to arcydzie³o 

NASZ UNIWERSYTET SKARBY

Jest to najdok³adniejsza mapa Polski po-
wsta³a w okresie przedrozbiorowym i
pierwsza w tak du¿ej skali (ok. 1 : 690 000)

mapa Rzeczypospolitej oparta w ca³oœci na
polskich materia³ach. Ciekaw¹ historiê jej po-
wstania oraz walory tego arcydzie³a sztuki
kartograficznej przybli¿y³a prof. Beata Me-
dyñska-Gulij z Zak³adu Geografii Komplekso-
wej i Kartografii Wydzia³u Nauk Geograficz-
nych i Geologicznych UAM. Mapa pochodzi z
kolekcji  Biblioteki Raczyñskich w Poznaniu. 

„Spotkanie z Arcydzie³em” to wspólne
przedsiêwziêcie Biblioteki Raczyñskich i PKO
BP. Od 9 XI 2006 r. dwa razy w roku mi³oœni-
cy starodruków przez dwa dni mog¹ obejrzeæ
z bliska najpiêkniejsze i najcenniejsze skarby
kultury narodowej przechowywane w zbio-
rach Biblioteki.  

Potrzeba aktualnej mapy
- Choæ mo¿e to dziwiæ, w XVIII w. najdok³a-
dniejsz¹ map¹ Polski by³a opracowana dwa
wieki wczeœniej mapa Bernarda Wapowskie-
go (1526 r.), - wyjaœni³a uczestnikom spotkania
prof. B. Medyñska-Gulij. - By³a to tzw. milio-
nówka (skala 1:1 000 000), wykonana w tech-
nice drzeworytniczej. Lata 1650-1750 nazy-
wa siê „wiekiem pomiarów”. Ich central¹ by³a
Francja. Prowadzono wtedy dok³adne pomia-
ry tzw. triangulacyjne. Trójk¹ty na mapie
tworzy³y g³ówne punkty w terenie, jak koœcio-
³y, zamki itp. Do tych punktów do³¹czano na-
zwy miejscowoœci.  

W Polsce w dobie panowania króla Stanis³a-
wa Augusta Poniatowskiego bardzo brakowa³o
aktualnej mapy Polski. Jednak inicjatorem i
mecenasem, finansuj¹cym powstanie nowej
mapy, nie by³ król, lecz wojewoda nowogrodz-
ki, mecenas nauki i sztuki, bibliograf, autor i
wydawca, ksi¹¿ê Józef Aleksander Jab³onow-
ski (1711-1777). Przygotowania do opracowa-
nia nowej mapy Polski ksi¹¿ê zacz¹³ oko³o 1740
r. W czasie swoich licznych podró¿y osobiœcie
kontrolowa³ pomiary i rysunki towarzysz¹cych
mu geografów. Zleci³ tak¿e przygotowanie do-
k³adnych map rêkopiœmiennych oraz opisów
poszczególnych ziem m.in. in¿ynierowi wojsko-
wemu i wybitnemu kartografowi wêgierskie-

mu Franciszkowi Florianowi Czakiemu. Osta-
teczne opracowanie i wykreœlenie mapy powie-
rzy³ jednak znanemu w Europie geografowi,
kartografowi i astronomowi w³oskiemu Gio-
vanniemu Antonio Rizzi-Zannoniemu.

Zebrane w ci¹gu ok. 20 lat materia³y Ÿród³o-
we podarowane Rizzi-Zannoniemu przez ks.
Jab³onowskiego zosta³y opracowane i wydane
w ówczesnej stolicy kartografii - Pary¿u. Mapa
zosta³a wykonana technik¹ miedziorytu. Wy-
druk by³ czarno-bia³y, zaœ kolorowe dodatki
(np. wstêgi oznaczaj¹ce granice pañstw, woje-
wództw, powiatów i ziem) malowano rêcznie
akwarelami. Pe³ny tytu³ francuski mapy mo¿-
na t³umaczyæ jako: „Mapa Polski z podzia³em
na prowincje i województwa i z podpodzia³em
na okrêgi powsta³e wed³ug jednostek pomiaru
gruntu, obserwacji i pomiarów w terenie”. 

- Ka¿da dawna mapa mia³a swojego mece-
nasa, w przypadku mapy Zannoniego nale¿y
zadaæ zasadne pytanie: czyja jest to mapa?
Czy rzeczywiœcie traktowanie kartografa w³o-
skiego jako twórcy pierwszej „profesjonalnej”
mapy Polski jest s³uszne? Czy 20 - letni wk³ad
ksiêcia Jab³onowskiego w przeprowadzenie
szczegó³owych pomiarów terenów Rzeczpo-
spolitej i zlecenie wydania kartograficznego
obrazu w Pary¿u nie upowa¿nia nas do nazy-
wania tego dzie³a map¹ Jab³onowskiego-Za-
nnoniego? - zastanawia³a siê prof. B. Medyñ-
ska-Gulij.

Niepowtarzalny egzemplarz
Egzemplarz Carte de Pologne… nale¿¹cy do
Biblioteki Raczyñskich pochodzi z biblioteki
króla Stanis³awa Augusta, o czym œwiadczy
superekslibris królewski. Mapa zosta³a wyda-
na jako oprawny w br¹zow¹ skórê atlas. Ma
kartê tytu³ow¹ w jêzyku francuskim, dedyka-
cjê Rizzi-Zannoniego dla J.A. Jab³onowskiego,
plan Warszawy oraz 22 arkuszy map. Na stro-
nie tytu³owej zamieszczono m.in. personifika-
cjê wolnoœci, patrz¹c¹ na zwój pergaminu z
napisem Pacta conventa i Liberum veto, które
by³y podstaw¹ funkcjonowania ówczesnej
Rzeczypospolitej. Wolnoœæ ³amie jarzmo, a u
jej stóp le¿¹ zrzucone kajdany. Za ironiê losu
mo¿na uznaæ fakt, ¿e m.in. ta mapa wkrótce

pos³u¿y³a zaborcom do pierwszego rozbioru
Polski… Ale z mapy tej korzysta³ tak¿e Napo-
leon i jego armia.

Na karcie tytu³owej widnieje równie¿ auto-
graf Juliana Ursyna Niemcewicza, nie wiado-
mo jednak, w jaki sposób mapa trafi³a do jego
r¹k. W 1835 r. mapê od Niemcewicza zakupi-
³a Konstancja Raczyñska, która przekaza³a j¹
w darze bibliotece, ufundowanej przez swego
mê¿a Edwarda Raczyñskiego. Znakiem przy-
nale¿noœci do zbiorów Biblioteki Raczyñskich
jest jej superekslibris wyt³oczony na ok³adzi-
nie atlasu. 

Ka¿dy z 22 arkuszy map, przedstawiaj¹cych
poszczególne obszary Polski, opatrzony jest
numerem i szczegó³owym tytu³em polskim i
francuskim, a na arkuszach obejmuj¹cych gra-
nicê z Turcj¹ - tak¿e tureckim. Na uwagê za-
s³uguje arkusz 22, na którym zamieszczono 14
podzia³ek liniowych wyra¿onych m.in. w mi-
lach polskich, niemieckich, francuskich, an-
gielskich i w wiorstach moskiewskich, opisa-
nych po polsku, francusku i turecku, oraz le-
gendê z objaœnieniami znaków. Prof. B. Me-
dyñska-Gulij zwróci³a te¿ uwagê na arkusz 9.,
przedstawiaj¹cy ówczesn¹ Wielkopolskê. Ma-
pa jest opracowana w taki sposób, ¿e poszcze-
gólne arkusze (ok. 33 x 52 cm) zachodz¹ na sie-
bie w ten sposób, ¿e mo¿na by je z³o¿yæ w jed-
n¹ wielkoskalow¹ mapê œcienn¹ Polski o wy-
miarach ok. 726 x 1144 cm. 

Mimo pewnych niedoskona³oœci i nieœcis³o-
œci polsko-francuska Carte de la Pologne…
uznawana jest za najlepsz¹ i najbardziej
szczegó³ow¹ drukowan¹ mapê generaln¹ Pol-
ski, powsta³¹ przed rozbiorami, pierwsz¹ pro-
fesjonaln¹, zgodn¹ z wysokimi standardami
ówczesnego opracowania i wydawania map, a
co najistotniejsze - jest pierwsz¹ map¹ Rze-
czypospolitej w tak du¿ej skali, opart¹ w ca³o-
œci na oryginalnych Ÿród³ach polskich. Jako
taka sta³a siê podstaw¹ kolejnych wydañ i
opracowañ. Zainteresowani pe³n¹ histori¹ tej
wyj¹tkowej mapy znajd¹ j¹ w styczniowym
numerze „Winiety”, pisma Biblioteki Raczyñ-
skich, gdzie uka¿e siê te¿ wyk³ad prof. Beaty
Medyñskiej-Gulij. 

Danuta Chodera-Lewandowicz

Czy mapa mo¿e byæ arcydzie³em? Jak najbardziej.
Przekonali siê o tym uczestnicy IX edycji Spotkania 
z Arcydzie³em w Bibliotece Raczyñskich (18 i 19 XI),
którego bohaterem by³a Carte de la Pologne… 
- mapa Polski z 1772 r.
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Henryk Sienkiewicz jest pisarzem szczegól-
nym - stwierdzi³ w komentarzu literackim
prof. Bogdan Walczak (UAM). Bowiem z jednej
strony by³ bezspornie najpopularniejszym,
najszerzej i najchêtniej czytanym pisarzem 
w Polsce i jednym z najpopularniejszych na
œwiecie, uhonorowanym w 1905 roku nagrod¹
Nobla, a z drugiej przez czêœæ krytyki uznawa-
ny za najwiêkszego pisarza, ale drugorzêdne-
go. Autorowi Trylogii zarzucano gloryfikowa-
nie wstecznictwa i najgorszych cech polskich:
szowinizmu i sobiepañstwa. Zarzucano fa³-
szowanie historii i przymykanie oczu na war-
cholstwo szlachty, prywatê i samowolê ma-
gnatów. Tymczasem Sienkiewicz niczego 
nie przemilcza i nie ukrywa - przekonywa³ na
przyk³adach prof. B. Walczak - a jedynie sto-
suje wobec swoich literackich bohaterów este-
tyczn¹ kategoriê humoru, która jest wyrazem
kontemplacyjno-filozoficznej postawy wobec
œwiata, ¿yczliwej i - raczej - optymistycznej.
Nadrzêdnym celem Sienkiewicza w Trylogii,
pisanej w latach niewoli narodowej „dla po-
krzepienia serc”, by³o bowiem uœwiadomienie
rodakom, ¿e „nie masz takowych terminów, 
z których by siê viribus unitis przy boskich au-
xiliach podnieœæ nie mo¿na”. I w zgodnej oce-
nie historyków i socjologów pisarz odegra³
rozstrzygaj¹c¹ rolê w budzeniu i rozwijaniu
œwiadomoœci narodowej. Pomóg³ mu w tym
wielki talent epicki, umiejêtnoœæ konstruowa-
nia wyrazistych postaci literackich i zajmuj¹-
cych w¹tków fabularnych, oraz sztuka narra-
cji, któr¹ posiad³ w stopniu najwy¿szym.

Sienkiewiczowska ojczyzna-polszczyzna 
w ustach najznakomitszych artystów scen
polskich to najwspanialsza z mo¿liwych uczta
duchowa - zapowiedzia³  prof. B. Walczak. 
I nie omyli³ siê ani trochê. Dziêki wspania³ym,
zró¿nicowanym interpretacjom poszczegól-
nych aktorów przed oczyma wyobraŸni s³u-
chaczy wyrasta³y kolejne sceny z wyrazistymi
bohaterami (np. pojedynek Wo³odyjowskiego 
z Bohunem) i wybrzmiewa³y ich dowcipne,
soczyste dialogi (np. Longinusa ze Skrzetu-
skim, Zag³oby z Rochem Kowalskim czy Zag³o-
by z Wo³odyjowskim w klasztorze) i porusza-
j¹ce monologi (np. ksiêdza Kamiñskiego przy
trumnie Wo³odyjowskiego).  Sienkiewicz jest
czêœci¹ mojego ¿ycia, mojej m³odoœci. Mo¿e
opowiem taki obrazek. Otó¿ kiedy chodzi³em
do szko³y œredniej w Krakowie, moim s¹sia-
dem by³ pan, który sprzedawa³ ksi¹¿ki na
Plantach. Kiedyœ zobaczy³em, ¿e on ma du¿o
takich grubych ksi¹¿ek i zapyta³em, co to jest.
A on mi odpowiedzia³: „To jest Trylogia Sien-

kiewicza”. Wzi¹³em do rêki pierwszy tom i za-
cz¹³em przegl¹daæ. Zapyta³em, ile to kosztuje.
On mówi: „Sto z³otych”. To by³o strasznie du-
¿o - mój ojciec zarabia³ 900 z³ i za to utrzymy-
wa³ ca³¹ rodzinê. Poszed³em do taty i w obe-
cnoœci mamy mówiê: „Tato, ja bym tak stra-
sznie chcia³ przeczytaæ tê Trylogiê”. Tata wes-
tchn¹³, popatrzy³ na mamê, mama kiwnê³a
g³ow¹ i dali mi sto z³otych. Kupi³em tê Trylo-
giê. To by³a najwspanialsza ksi¹¿ka w moim
¿yciu, bo nie tylko dlatego, ¿e to Sienkiewicz,
ale tak¿e z serca - od moich rodziców” - opo-
wiada³ Kazimierz Kaczor.

Anna Nehrebecka równie¿ kocha Sienkie-
wicza od dzieciñstwa. - U mnie w domu by³
zwyczaj czytania ksi¹¿ek, a moja mama, sa-
ma wychowana na Sienkiewiczu, k³ad³a nas
do ³ó¿ek - ja mam dwóch braci - i ka¿dego
wieczoru czyta³a nam kolejne rozdzia³y Try-
logii. Nie wyobra¿a³am sobie innego zakoñ-
czenia dnia. Najwiêksz¹ kar¹ by³ moment,
kiedy mama mówi³a: „Oj, ju¿ koniec. Jest
póŸno. Nastêpny rozdzia³ jutro”. Wtedy rozle-
ga³ siê krzyk: „Mamo, mamo, mo¿e jeszcze je-
den rozdzia³?”. Czasem rodzice ulegali.
Sienkiewicza Anna Nehrebecka lubi do dziœ.
Swego czasu marzy³a o roli Oleñki Billewi-
czówny. Nie mogê powiedzieæ, ¿e codziennie
wracam do Sienkiewicza, ale niew¹tpliwie
nie wyobra¿am sobie dzieciñstwa i m³odoœci,
ca³ego swojego rozwoju bez Sienkiewicza -
mówi. Krzysztof Goszty³a nie ukrywa, ¿e „kie-
dyœ du¿o bardziej” ni¿ teraz lubi³ Sienkiewi-
cza. Poniewa¿ jako aktor nie marzy³ nigdy o
¿adnej roli, wiêc nie mia³ te¿ marzeñ zwi¹za-
nych z bohaterami Sienkiewiczowskimi, tym
bardziej ¿e czyta³ Sienkiewicza, kiedy nie by³
jeszcze aktorem, lecz wiolonczelist¹. Podczas
lektury uto¿samia³ siê z ró¿nymi postaciami:
W ka¿dym z tomów bywa³o siê niejednym bo-
haterem - raz siê by³o Wo³odyjowskim, a raz
siê by³o Kmicicem-Babiniczem, a raz siê by³o
Skrzetuskim, choæ niekiedy sekundowa³o siê
te¿ ca³ym sercem Longinusowi.

Jan Matyjaszkiewicz, czytaj¹c teksty Sien-
kiewicza zastanawia³ siê, jak one maj¹ siê 
do wspó³czesnoœci, do zupe³nie nowej epoki 
z Internetem, kiedy w telewizji króluj¹ seria-
le, a w nich „tylko sprawy mêsko-damskie 
i wszystkie inne przyziemne sprawy, jakby
ludzkoœæ zaczyna³a ¿ycie od nowa zupe³nie”.
Wszystkie inne sprawy posz³y na bok. 
A to wszystko, co by³o w Sienkiewiczu, to jak-
by wyparowa³o. Z tej zbrodni, z tego przygnê-
bienia, ¿e byliœmy niewolnikami w³aœciwie
nic nie zosta³o, to znik³o zupe³nie - mówi ak-

Œwiête S³owa po raz dziesi¹ty

Gala sienkiewiczowska

Po Gali Europejskiej 
z Hölderlinem, otwieraj¹cej 
tegoroczny, dziesi¹ty Festiwal
Sztuki S³owa Verba Sacra, 
mi³oœnicy literatury mieli okazjê
przypomnieæ sobie walory 
rodzimej klasyki, bowiem 
drugi festiwalowy wieczór 
- Jubileuszowa Wielka Gala
S³owa -  poœwiêcona 
by³a Trylogii 
Henryka Sienkiewicza 
(8 XI, Aula UAM). 
Najpiêkniejsze sceny 
z Ogniem i mieczem, Potopu 
i Pana Wo³odyjowskiego
czytali Anna Nehrebecka, 
Krzysztof Goszty³a, Kazimierz
Kaczor i Jan Matyjaszkiewicz.
T³o muzyczne  wykreowa³ 
Castle Brass - Zespó³ 
Instrumentów Blaszanych 
Zamku Kórnickiego. 
Goœciem specjalnym 
jubileuszowej prezentacji 
by³ wnuk noblisty, 
Juliusz Sienkiewicz.
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tor. Jego zdaniem  trzeba bêdzie troszkê po-
czekaæ, do nowego pokolenia, a¿ ludzie siê tro-
szkê uspokoj¹ - w prasie, w polityce, w tych
wszystkich sprawach, ¿eby mogli wróciæ do
Sienkiewicza. Kiedy to nast¹pi, nie wiadomo.
On sam kocha Sienkiewicza i ceni za przepiêk-
ny jêzyk. Ale jêzyk to tylko forma i choæ jest
wspania³y, to nie trafia ju¿ do m³odzie¿y. 

Konkurs
Do tegorocznego, X konkursu na interpretacjê
tekstu biblijnego, klasyki polskiej i obcej Miê-
dzynarodowego Festiwalu Sztuki S³owa VER-
BA SACRA zg³osi³o siê 12 osób z ró¿nych stron
Polski, jednak w finale w Piwnicy Duchowej
Karmelitów Bosych (11 XI) zaprezentowa³o siê
9 osób: Agnieszka Makowska, Jaros³aw Rosiñ-
ski, Agnieszka Habicht, Ewa Trzewicarz, Ad-
rian Perdjon, Monika Wiktoria Gruda, Dorota
Miœkowicz oraz Antoni Paradowski. Jury w
sk³adzie: El¿bieta Weso³owska, Sylwester
Dworacki, ks. Janusz Nawrot i Bogdan Wal-
czak z UAM oraz dyrektor projektu Verba Sa-
cra Przemys³aw Basiñski przyzna³o dwie na-
grody. Nagrodê ZASP (3 000 z³), ufundowan¹
przez Zarz¹d Zwi¹zku Artystów Scen Polskich,
otrzyma³ Krzysztof Prystupa z Krakowa, ab-
solwent Akademii Teatralnej im. A. Zelwero-
wicza w Warszawie - Wydzia³u Sztuki Lalkar-
skiej w Bia³ymstoku. W Poznaniu zaprezento-
wa³ „Wielkie Kazanie Ksiêdza Bernarda” z Roz-
mów z diab³em Leszka Ko³akowskiego, Modli-
twê C.K. Norwida, przypowieœæ o synu mar-
notrawnym z Ewangelii œw. £ukasza w prze-
k³adzie Jakuba Wujka oraz fragment Ksiêgi
Rodzaju.

Nagrodê g³ówn¹ - Grand Prix im. Mieczy-
s³awa Kotlarczyka (5 000 z³), ufundowan¹
przez rektora UAM, w tym roku otrzyma³a
Agnieszka Habicht z Gniezna. Laureatka za-
prezentowa³a wiersze: „Nieobecny” Jana
Twardowskiego i „Litania o zbawienie od g³u-
poty” Romana Brandstaettera oraz fragmenty
Biblii z Ksiêgi Przys³ów i z Ksiêgi Judyty. Choæ
uczestnicy konkursu prezentowali wiele te-
kstów biblijnych, w tym roku po raz pierwszy

w historii konkursu Verba Sacra jury nie przy-
zna³o Nagrody Specjalnej im. Romana Brand-
staettera za interpretacjê tekstu biblijnego. 

Poezja s³owa i muzyki
Wrêczenie nagród laureatom konkursu by³o
pierwszym punktem programu kolejnej festi-
walowej Gali Specjalnej, któr¹ wype³ni³a
wspania³a, a ma³o znana Pieœñ o ¿yciu i œmier-
ci Chopina Romana Brandstaettera w inter-
pretacji Katarzyny Chrzanowskiej, Wies³awa
Komasy i Mariusza Bonaszewskiego (21 XI).
Po raz pierwszy w historii Verba Sacra równo-
rzêdnym bohaterem wieczoru by³a muzyka -
utwory Fryderyka Chopina w wykonaniu
Jacka Kortusa. Z tego wzglêdu po raz pierw-
szy prezentacja Verba Sacra odby³a siê w Aula
Nova Akademii Muzycznej.

Obyczaje w Rzeczypospolitej
Per³y prozy polskiej z XVIII w. - fragmenty
Opisu obyczajów oraz Pamiêtników Jêdrzeja
Kitowicza  - wype³ni³y natomiast kameraln¹
prezentacjê w Bibliotece Raczyñskich (24 XI),
w której projekt Verba Sacra realizowany by³
po raz pierwszy. Barwn¹, pe³n¹ zaskakuj¹cych
szczegó³ów opowieœæ o tym, jak ¿y³o siê 
w Polsce koñca XVIII, jakie zwyczaje panowa-
³y w wojsku, na dworach, jak zmienia³a siê
moda i jakie przymioty mia³ August III Sas, 
w bardzo sugestywnej interpretacji przedsta-
wi³  Wojciech Malajkat. O muzyczne dope³nie-
nie w duchu epoki zadba³ Henryk Kasperczak,
który gra³ na lutni. 

Oddzieln¹ uczt¹ s³owa by³o wprowadzenie
wybitnego znawcy literatury staropolskiej
prof. Tadeusza Witczaka (UAM). Znany medie-
wista z iœcie detektywistyczn¹ dociekliwoœci¹
i precyzj¹ przywo³ywa³ i porz¹dkowa³ pewne
i niepewne okolicznoœci ¿ycia Jêdrzeja Kitowi-
cza (1728-1804). Dwa g³ówne swoje dzie³a:
Opis obyczajów i zwyczajów za panowania
Augusta III oraz Pamiêtniki, czyli Historia
polska Kitowicz tworzy³ równolegle. Pierwsze
zapiski zacz¹³ prowadziæ ju¿ maj¹c 16 lat, 
a prowadzi³ je do koñca ¿ycia. Opis obycza-

jów… wydaje siê byæ realizacj¹ nowoczesnych
postulatów dziejopisarskich, zgodnie z który-
mi historiograf winien uwzglêdniaæ wszystkie
dziedziny egzystencji ludzkiej - obok tradycyj-
nie dominuj¹cych losów dynastii czy wojen
tak¿e modê, architekturê czy kuchniê oraz
obyczaje wszystkich warstw spo³ecznych. Ki-
towicz wykorzysta³ w obu swoich dzie³ach
wszelkie zapiski, zbierane przez ca³e ¿ycie i w
ten sposób - jak zauwa¿y³ prof. T. Witczak -
ocali³ od zapomnienia mnóstwo faktów, bez
których wiedza o polskim wieku XVIII straci-
³aby wiele prawd. Bezcennym Ÿród³em infor-
macji o wieku XVIII s¹ te¿ listy Kitowicza 
do opata i referendarza koronnego Micha³a
Lipskiego, pisane w l. 1771-1776 z Warszawy,
z których ocala³o 130 i przechowywane s¹ 
w Pary¿u. Do tej pory w ca³oœci nie zosta³y
opublikowane.  Jak podkreœli³ prof. Witczak,
dla obu dzie³ Kitowicza szczególnie zas³u¿y³
siê Poznañ - to tu w 1843 r. og³oszono ich pier-
wodruki, zaœ w Kórniku podziwiaæ mo¿na je-
dyny autograf pierwszej czêœci Historii. W Po-
znaniu powsta³a te¿ pierwsza pe³na krytycz-
na edycja Opisu obyczajów, sporz¹dzona przez
Romana Pollaka. 

Prezentacja zaowocowa³a dwiema fraszka-
mi autorstwa wspó³organizatora Verba Sacra
prof. Sylwestra Dworackiego. Pod adresem
prof. T. Witczaka: „Dziêki Ci, Tadeuszu,/ wi-
dzia³eœ nasze oblicza,/ za to, ¿eœ nam tak suto/
odtai³ Kitowicza”. I pod adresem Wojciecha
Malajkata: „Jêdrzeja Kitowicza w wydaniu
Rzêdziana moglibyœmy s³uchaæ do bia³ego ra-
na”. Obie najlepiej oddaj¹ nastrój spotkania w
Bibliotece Raczyñskich.

10 lat Verba Sacra
Próbê podsumowania dziesiêciu, a w³aœciwie
jedenastu lat realizacji projektu Verba Sacra
Przemys³awa Basiñskiego podjêli uczestnicy
panelu, wieñcz¹cego tegoroczny Festiwal
Sztuki S³owa w Auli Lubrañskiego (29 XI). Re-
lacja z tej debaty uka¿e siê w nastêpnym nu-
merze „¯ycia Uniwersyteckiego”.      

Danuta Chodera-Lewandowicz
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Chór Akademicki UAM ma ju¿ 44 lata.
Jego historia zaczê³a siê w 1966 roku,
kiedy grupa wokalnie uzdolnionych

studentów zaczê³a æwiczyæ pod batut¹ prof.
Stanis³awa Kulczyñskiego. Z czasem zespó³
zyskiwa³ coraz wiêksz¹ renomê, wygrywaj¹c
krajowe i zagraniczne festiwale muzyczne. W
1996 roku dyrygentem zosta³ Jacek Sykulski,
który do tego roku sprawowa³ opiekê nad
chórem. Pa³eczkê po nim przejê³a Beata Biel-
ska. - Moja przygoda z chórem zaczê³a siê w
2000 roku. Przyjecha³am na studia do Pozna-
nia z Olsztyna i dziêki koledze dowiedzia³am
siê o chórze. Zosta³am przes³uchana, po czym
pan Jacek Sykulski stwierdzi³: „Dobra, mo¿e
byæ”. Trafi³am na pierwsz¹ próbê i dosta³am
do œpiewania utwór przygotowywany na
konkurs w Rzymie. Akurat brakowa³o sopra-

nów i w zasadzie „z marszu” znalaz³am siê w
grupie wyje¿d¿aj¹cych do W³och. I tak zosta-
³am do dnia dzisiejszego. Szybko okaza³o siê,
¿e chór jest jak wielka rodzina. Zaczê³y siê
próby, spotkania towarzyskie, imprezy. Prze-
¿yliœmy wspólnie wiele mi³ych chwil, szcze-
gólnie na wyjazdach - wspomina swoje po-
cz¹tki w chórze nowa dyrygentka. Z czasem
jej rola w chórze ros³a - sta³a siê solistk¹, a na-
stêpnie asystentk¹ Jacka Sykulskiego. - Pro-

wadzi³am próby dzielone, potem pierwsze
ma³e koncerty, a w tym roku, kiedy postano-
wi³ on poœwiêciæ siê pracy w chórze ch³opiê-
cym, na razie dyrygujê i byæ mo¿e na pocz¹t-
ku roku stanê siê pe³noprawnym dyrygentem
Chóru Akademickiego, co jest moim wielkim
marzeniem - mówi B. Bielska.

Cz³onkami chóru s¹ studenci i absolwenci
poznañskich uczelni: Uniwersytetu im. Ada-
ma Mickiewicza, Akademii Muzycznej, Poli-

Jak dostaæ siê do Chóru Akademickiego UAM?
Wszyscy zainteresowani mog¹ zg³osiæ siê do chóru na przes³uchanie. W tym celu nale¿y skontak-
towaæ siê z dyrygentk¹ chóru. Wszelkie informacje o naborze znaleŸæ mo¿na na stronie interne-
towej http://www.amuchoir.iq.pl w zak³adce „Nabór”.

Œpiewaj¹co przez œwiat
Boliwia, Rosja, Francja - to miejsca, w których w 2010 roku 
koncertowa³ Chór Akademicki UAM. W planie - Barcelona

FOT. MACIEJ MÊCZYÑSKI
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C elem ekspedycji by³a obserwacja i do-
kumentacja kultury muzycznej potom-
ków polskich emigrantów, zamieszku-

j¹cych trzy stany po³udniowej Brazylii: Paraná,
Santa Catarina i Rio Grande do Sul. Organiza-
cja wyprawy by³a mo¿liwa dziêki nawi¹zaniu
wspó³pracy z szeregiem instytucji w Polsce i
Brazylii, przede wszystkim ze Starostwem Po-
wiatowym w Poznaniu, Konsulatem RP w Ku-
rytybie, Uniwersytetem Federalnym w Kury-
tybie i Braspolem. Nie by³a to pierwsza etno-
muzykologiczna ekspedycja UAM i UWr. W
2006 roku ten sam zespó³ badawczy dokumen-
towa³ polsk¹ kulturê muzyczn¹ na Syberii.

Polacy zaczêli przybywaæ do Brazylii w po-
³owie XIX wieku. Najwiêksza fala migracji
przypad³a jednak na prze³om stuleci i nazywa-
na jest „gor¹czk¹ brazylijsk¹”. Wzmo¿ona emi-
gracja Polaków mia³a zwi¹zek ze z³¹ sytuacj¹
polityczn¹ i gospodarcz¹ panuj¹c¹ na zie-
miach polskich pod zaborami. Do Brazylii wy-
je¿d¿ali g³ównie rolnicy, których tamtejsze
w³adze sprowadza³y, aby kolonizowaæ olbrzy-
mie obszary lasów w po³udniowej czêœci kra-
ju. Ciê¿ka praca przy karczowaniu d¿ungli w
celu uzyskania ziemi pod uprawê, odmienny
klimat i szerz¹ce siê epidemie by³y przyczyn¹
œmierci wielu tysiêcy ludzi. Trudne warunki
nie zgasi³y jednak w nowoprzyby³ych osadni-
kach zapa³u do pracy - gospodarowano na no-

wych terenach, budowano szko³y, koœcio³y,
dbano o zachowanie jêzyka i rodzimej kultury.
Do dziœ Polacy uwa¿ani s¹ w Brazylii za ludzi
przywi¹zanych do tradycji, religijnych i praco-
witych.

Mimo, ¿e migracja Polaków do Brazylii mia-
³a miejsce przesz³o sto lat temu, a jêzyk i pol-
ska kultura nie zawsze by³y mile widziane
przez brazylijskie w³adze (chodzi tu o ustawy
nacjonalizacyjne prezydenta Getúlio Vargasa
w latach 30-tych XX w.), zaskakuje fakt, ¿e w
pamiêci wielu jeszcze ¿yj¹cych w Brazylii
osób polskiego pochodzenia zachowa³ siê bo-
gaty polski repertuar muzyczny. Obejmuje on
pieœni œwieckie i religijne oraz muzykê instru-
mentaln¹. Na wsiach przekaz muzycznych
tradycji odbywa siê spontanicznie, w mia-
stach dzia³aj¹ najczêœciej, nastawione na wy-
stêpy publiczne, zespo³y œpiewacze i taneczne
oraz chóry przykoœcielne.

Wœród zebranych przez uczestników ekspe-
dycji materia³ów znajduje siê ponad 300 go-
dzin nagrañ audio, 150 godzin nagrañ wideo,
kilkanaœcie tysiêcy fotografii oraz lokalnie wy-
dawane publikacje, dotycz¹ce historii polskiej
emigracji na badanym obszarze. Sprawozda-
nie z wyprawy z galeri¹ zdjêæ oraz blisko pó³-
godzinnym filmem zosta³o zamieszczone na
stronie www.brazylia2009.org.

£ukasz Smoluch
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Polska muzyka 
na emigracji
Latem 2009 roku pracownicy i studenci Katedry Muzykologii
UAM i Katedry Muzykologii Uniwersytetu Wroc³awskiego 
pod naukow¹ opiek¹ prof. Bo¿eny Muszkalskiej prowadzili 
badania wœród brazylijskiej Polonii. 

techniki Poznañskiej, Uniwersytetu Me-
dycznego, Uniwersytetu Przyrodniczego
oraz prywatnych wy¿szych uczelni z Pozna-
nia. Obecnie zespó³ liczy oko³o 40 osób. W
ka¿dej chwili jednak liczba mo¿e ulec zmia-
nie - chór prowadzi ci¹g³y nabór.  - Najwiêk-
sze zapotrzebowanie mamy na tenory, basy
i soprany I - dodaje B. Bielska.

Repertuar chóru to nie tylko typowa mu-
zyka sakralna, ale tak¿e kompozycje Jacka
Sykulskiego, oraz nowe opracowania hitów
zespo³ów takich, jak Queen czy The Beatles
albo Marka Grechuty.

Próby chóru odbywaj¹ siê dwa razy w ty-
godniu - w poniedzia³ki i w œrody. Zespó³
æwiczy przez dwie godziny.

- Na próby przychodzi siê jednak nie tylko
po to, ¿eby œpiewaæ, ale tak¿e by spotkaæ sie
z ludŸmi - przyznaje Aleksandra ̄ ychowska,
studentka III roku Dziennikarstwa i Komu-
nikacji Spo³ecznej na UAM, od trzech lat
œpiewaj¹ca w sopranach. 

Zespó³ sporo koncertuje w kraju i zagrani-
c¹. W tym roku chór dawa³ koncerty w Bo-
liwii, Rosji i Francji. W poprzednich latach
odwiedzi³ miêdzy innymi takie zak¹tki na-
szego globu, jak Kanada, Japonia czy Taj-
wan. Œpiewa³ tak¿e choæby podczas uroczy-
stoœci nadania doktoratu honoris causa
UAM Ojcu Œwiêtemu Janowi Paw³owi II, w
waszyngtoñskim Kapitolu na specjalne za-
proszenie senator Hillary Clinton czy w no-
wojorskiej „Strefie Zero” na gruzach World
Trade Center. - Najwiêkszym wydarzeniem
tego roku, zarówno pod wzglêdem repertu-
arowym, jak i samego przedsiêwziêcia, by³
dla nas kwietniowy wyjazd do Boliwii -
mówi A. ¯ychowska.

Chór wzi¹³ tam udzia³ w VII Miêdzynarodo-
wym Festiwalu Muzyki Renesansowej i Baro-
kowej „Misiones de Chiquitos” - najwiêkszym
festiwalu muzyki dawnej w Ameryce Po³u-
dniowej. - Wyjazd wymaga³ du¿ych nak³adów
finansowych i wi¹za³ siê z egzotyczn¹
podró¿¹ na drugi koniec œwiata. Daliœmy tam
wiele koncertów, a na ka¿dym z nich spotyka-
liœmy siê z niezwyk³ym przyjêciem przez tam-
tejsz¹ publicznoœæ. Takiej widowni jak w Boli-
wii, nie spotkaliœmy nigdzie indziej - mówi A.
¯ychowska.

Kolejnym wyjazdem chóru by³a wizyta w
Rosji, na XIII Miêdzynarodowym Festiwalu
Chóralnym „Young Voices 2010”. Impreza
odbywa³a siê w maju w Ni¿nym Nowogro-
dzie w Rosji. Zespó³ mia³ tam okazjê zetkn¹æ
siê z najlepszym chórem na œwiecie - Kamer
z £otwy. W lipcu natomiast zespó³ wyst¹pi³
jako goœæ specjalny, podczas koncertów festi-
walu „Musique en Cote de Nacre” we Francji.
Plany na przysz³y rok? Na razie s¹ nie spre-
cyzowane. Wiele wyjaœni siê na pocz¹tku ro-
ku - t³umaczy dyrygentka. Wszystko jednak
wskazuje na to, ¿e latem zespó³ odwiedzi
Barcelonê. 

Filip Czeka³a
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Na wsiach przekaz muzycznych tradycji odbywa siê spontanicznie
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• Opera znów zawita³a (7.XI) do Filharmonii.
Tym razem w ca³oœci, chocia¿ - rzecz jasna - w
wersji koncertowej. Na pocz¹tek dorocznych Po-
znañskich Dni Verdiego, urz¹dzanych od 10. lat
w gmachu pod Pegazem - teraz ze wspó³pracy
obu instytucji - zrodzi³ siê pomys³ wykonania na
estradzie, ma³o znanego i nigdy u nas nie wyko-
nywanego dzie³a twórcy „Aidy”. Giuseppe Verdi
nie by³ ani pierwszym, ani ostatnim kompozyto-
rem, którego zafascynowa³ temat Dziewicy Orle-
añskiej. Operze „Giovanna d’Arco” jednak nada³
swój charakterystyczny, rozpoznawalny styl: w
bogactwie melodii - sporo efektownych arii, du-
etów, scen zbiorowych. Filharmonicy ze znako-
mitym chórem Teatru Wielkiego, przygotowa-
nym przez Mariusza Otto, kwintetem dobrych
solistów z Wiolett¹ Chodowicz (w partii tytu³o-
wej) i nade wszystko ze zgo³a rewelacyjnym,
m³odym barytonem Arturem Ruciñskim (w roli
ojca) oraz pod - jak zwykle - œwietn¹ batut¹ £u-
kasza Borowicza, zgotowali mi³oœnikom bel can-
to autentyczn¹ ucztê. Wra¿eñ dope³ni³o s³owo
komentarza niezrównanego znawcy tematu -
Piotra Kamiñskiego oraz wzorcowo zredagowa-
ny program z pe³nym tekstem utworu: po w³o-
sku i po polsku.

• Przez kilka listopadowych wieczorów, ¿yliœmy
w auli echami XVI Konkursu Chopinowskiego.
19-letni Rosjanin Daniil Trifonov, laureat III nagro-
dy (11.XI), nadkompletowi goœci Filharmonii
przypomnia³ siê Barkarol¹ Fis-dur i Mazurkami z
op. 56, za których interpretacje otrzyma³ nagro-
dê specjaln¹ Polskiego Radia. Recital zamkn¹³
Andantem Spianato i Wielkim Polonezem, a po
przerwie zagra³ Koncert e-moll z orkiestr¹ filhar-
moników pod dyr. Micha³a Dworzyñskiego, jed-
nego z najbardziej utalentowanych polskich dy-
rygentów m³odej generacji, dobrze ju¿ znanego
w œwiecie

• Do konkursowych wspomnieñ do³¹czy³ rów-
nie¿ rektor UAM, zapraszaj¹c uczelnian¹ wspól-
notê (14.XI) na 21. „Wielki recital w Auli Uniwer-
syteckiej”. Atrakcyjnoœci wieczoru przyda³ jeden z
faworytów turnieju, przez spor¹ czêœæ publiczno-
œci ju¿ w II etapie widziany na podium zwyciêzcy,
26-letni Bu³gar Ewgenij Bo¿anow (na zdjêciu).
Sonata h-moll stanowi³a g³ówny punkt I czêœci wy-
stêpu, dosyæ ch³odno przyjêtej. Dopiero mazurki 
i walce oraz ta sama barkarola, któr¹ trzy dni wcze-
œniej gra³ Trifonov, rozgrza³y s³uchaczy i przekona³y
do nieprzeciêtnego talentu Bozhanova. Jednak¿e
bez objawów choæby cienia radoœci artysta przyj-
mowa³ owacje, dorzucaj¹c wœród kilku bisów, cu-
down¹ wprost czêœæ Sonaty Scarlattiego.

• Ukoronowaniem reminiscencji XVI turnieju, by³
(20. i 21. XI) potrójny  wystêp Austriaka Ingolfa

Wundera, bodaj najwiêkszego ulubieñca kon-
kursowej publicznoœci, a przez s³uchaczy Polskie-
go Radia kreowanego na najwy¿sze podium. Zo-
sta³ wspó³laureatem II nagrody. W naszej auli
jednak zajaœnia³ blaskiem najpe³niejszym. Oby-
dwa spotkania z „Pro Sinfonik¹” - podczas
których zagra³ Koncert e-moll z „Royal String 
Quartetem”, a wiêc w formie, w jakiej sam Cho-
pin zrazu wykonywa³ to dzie³o, a potem do³o¿y³
solowy recital bisów - stworzy³y okazjê poznania
z bliska nadzwyczajnego talentu Wundera. 

Nazajutrz powtórzy³ Koncert e-moll (podob-
nie jak przed czterema laty) z radiow¹ Orkiestr¹
Kameraln¹ „Amadeus”, tyle ¿e tym razem pod
dyr. Anny Mróz (córki Agnieszki Duczmal). Przed
przerw¹ „Amadeus” zagra³: Wariacje na temat
Frescobaldiego A. Tansmana oraz Wariacje i fu-
gê I.J. Paderewskiego. Odby³a siê te¿ uroczystoœæ
wrêczenia Piotrowi Frydryszkowi, d³ugoletniemu
prezesowi poznañskiego Radia „Merkury”, 
nagrody Rady Kultury Polskiej, której w Poznaniu
przewodniczy rektor UAM prof. Bronis³aw 
Marciniak. 

• Na zakoñczenie Miêdzynarodowego Festiwalu
Chórów Ch³opiêcych (20.XI) trzy zespo³y: Trinity
Boys Choir z Wielkiej Brytanii, Chór Ch³opiêcy
Azuoliukas z Litwy i Poznañski Chór Ch³opiêcy 
- z solistami Olg¹ Pasiecznik, Urszul¹ Krygier, To-
maszem Zagórskim i Krzysztofem Szumañskim
oraz z orkiestr¹ filharmoników pod dyr. £ukasza
Borowicza, wykona³y Wielk¹ Mszê c-moll 
W. A. Mozarta. To niedokoñczone dzie³o twórcy
m.in. Mszy Koronacyjnej i Requiem, rzadko dzi-
siaj pojawia siê na estradach, po czêœci z powo-
du trudnoœci wykonawczych. Dobrze zatem, ¿e
znów zabrzmia³o u nas, przygotowane z du¿¹
starannoœci¹ tak ogromnego zespo³u artystów.
Filharmonia zadedykowa³a ten uroczysty 
wieczór Zdzis³awowi Dworzeckiemu, swemu by-
³emu dyrektorowi i znanemu animatorowi ¿ycia

muzycznego, który przedwczeœnie zmar³ 
w 1997 r., a w dniu koncertu skoñczy³by 
dopiero 65 lat.

• Listopadowy festiwal pianistów, zamkn¹³ 
(27. XI) na 407. Koncercie Poznañskim Eugen In-
djic. Urodzony w 1947 r. w Belgradzie (matka
Rosjanka, ojciec Serb), wyrós³ i wykszta³ci³ siê w
USA; talent swój doskonali³ m.in. u Artura Ru-
binsteina, Witolda Ma³cu¿yñskiego i Nadii Bou-
langer. W 1970 r., gdy triumfatorem Konkursu
Chopinowskiego by³ inny Amerykanin, Garrick
Ohlsson, musia³ zadowoliæ siê czwart¹ lokat¹.
Potem zrobi³ zaiste œwiatow¹ karierê, podziwiali-
œmy go te¿ nie raz w Polsce. St¹d teraz jego wiel-
biciele oczekiwali wiêcej emocji po zagraniu tej
miary przeboju, jakim jest II Koncert Rachmani-
nowa. Mo¿e mia³ gorszy dzieñ? Mo¿e nie z³apa³
idealnego porozumienia z orkiestr¹? Wiêkszoœæ
s³uchaczy jednak usatysfakcjonowa³ i da³ siê na-
mówiæ na dwa solowe dodatki: Mazurek cis-
moll Chopina i preludium  Debussy'ego. Tymcza-
sem filharmonicy pod batut¹ Marka Pijarowskie-
go, kolejny raz poddali publicznoœæ  popularne-
go przecie¿ cyklu muzycznego, swoistej próbie
wytrzyma³oœci w postaci 45 - minutowej II Sym-
fonii  Sibeliusa. Owacja po jej wybrzmieniu za-
chêca do nastêpnej próby w grudniu z V Symfo-
ni¹ Mahlera, trwaj¹c¹... 78 minut. Ca³a nadzieja
w komentatorze Krzysztofie Szanieckim, który
zapewne znów znajdzie przekonywuj¹ce s³owa
do zmierzenia siê z równym, a mo¿e z  jeszcze
wiêkszym  dzie³em  muzyki XX wieku.

• Zupe³nie zaœ ostatnim akordem listopada by³
(30. XI) kolejny „Speaking Concert” œwietnego
cyklu autorskiego Marcina Sompoliñskiego, po-
œwiêcony Mozartowi i historii jego „Requiem”.
Wœród wykonawców tego atrakcyjnego i pou-
czaj¹cego programu z Orkiestr¹ Collegium F 
wyst¹pi³ Chór Akademicki UAM. (rp) 
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NASZ UNIWERSYTET NA SORTOWO

Jak ocenia pan poziom usportowienia naszych
studentów, czy studenci UAM lubi¹ sport? 

Oceniam œrednio. Jest wielu pasjonatów,
którzy trenuj¹ na ka¿dym poziomie wtajemni-
czenia sportowego. Doskonal¹c swoje umiejêt-
noœci zyskuj¹ sprawnoœæ, lepsze zdrowie i sa-
mopoczucie. S¹ równie¿ sympatycy bierni -
lubi¹cy czytaæ o sporcie, bêd¹cy bardziej kibi-
cami ni¿ ludŸmi bezpoœrednio uprawiaj¹cymi
sport. Niestety, s¹ równie¿ osoby - a jest ich
coraz wiêcej, które wol¹ inne formy rozrywek
i na sport w ich ¿yciu nie ma miejsca. 

Jakie zaobserwowa³ pan na przestrzeni ostat-
nich lat preferencje studentów, jeœli chodzi 
o wybór uprawianych dyscyplin sportu?

Preferencje w wyborze uprawiania dyscy-
plin sportu u studentów nie zmieniaj¹ siê 
w wiêkszym stopniu. U mê¿czyzn niezmien-
nie króluj¹ gry zespo³owe (pi³ka no¿na, koszy-
kówka, siatkówka), du¿¹ popularnoœci¹ cieszy
siê si³ownia, p³ywanie, tenis ziemny, jogging.
Panie preferuj¹ natomiast aerobik, aqua - ae-
robik i wszelkiego rodzaju æwiczenia popra-
wiaj¹ce ich sylwetkê, a wiêc body control, jo-
ga, æwiczenia ogólnorozwojowe na si³owni.

Na naszym uniwersytecie dzia³a sporo sekcji
sportowych. Które sekcje poczyni³y w ostat-
nich latach najwiêksze postêpy? 

Na naszym uniwersytecie dzia³aj¹ a¿ 32 sek-
cje sportowe. Jest to naprawdê imponuj¹ca licz-
ba. Bierzemy udzia³ w rywalizacji na najbar-
dziej usportowion¹ uczelniê w Polsce. 
W roku akademickim 2009/2010 osi¹gnêliœmy
po raz kolejny du¿y sukces, zajmuj¹c 4 miejsce
na 200 sklasyfikowanych szkó³ wy¿szych. Nie-
w¹tpliwie najwiêksze postêpy poczyni³y 2 sek-
cje: tenisa ziemnego mê¿czyzn, która pod wo-
dz¹  Micha³a Marciniaka zdoby³a srebrny medal
w Akademickich Mistrzostwach Polski Szkó³
Wy¿szych oraz VII miejsce w Akademickich 
Mistrzostwach Europy oraz sekcja futsalu ko-
biet z nieoficjalnym wicemistrzostwem Polski 
i 7. miejscem w Mistrzostwach Europy Szkó³
Wy¿szych. Trenerem sekcji jest  Wojciech Weiss.

Baza sportowa naszego uniwersytetu wzbo-
gaci³a siê o wspania³¹ halê sportow¹. Jak pan
ocenia obiekty sportowe, którymi dysponuje
UAM?  

Rzeczywiœcie, baza sportowa UAM wzboga-
ci³a siê o wspania³¹, wielofunkcyjn¹ halê spo-
rtow¹. To  obiekt nie tylko piêkny  - w naszej

ocenie najpiêkniejszy w Polsce - ale i funkcjo-
nalny - jednoczeœnie w jednej godzinie zajêæ
mo¿e æwiczyæ równolegle 7 grup studenckich,
a wiêc ok.130 osób. Dziennie, ³¹cznie z sekcja-
mi sportowymi, uczestniczy w zajêciach 
ok. 800 osób. W planach rozbudowy uczelni
znalaz³y siê równie¿ nowe obiekty sportowe.
Ma powstaæ miasteczko sportowe, a w nim
stadion lekkoatletyczny, sala wielofunkcyjna,
ca³oroczne kryte boiska do siatkówki pla¿owej.
Do istniej¹cych dwóch kortów tenisowych ma
zostaæ dobudowanych jeszcze  kilka kolejnych.
Plany tak piêkne, ¿e mo¿e siê od nich zakrêciæ
w g³owie. Znaj¹c jednak determinacjê rektora 
i w³adz administracyjnych uczelni, liczymy ja-
ko SWFiS, ¿e powstanie na uniwersytecie naj-
lepsza baza sportowa w Polsce.

UAM jest uczelni¹ przyjazn¹ dla osób niepe³-
nosprawnych. Jak wygl¹da podejœcie do spo-
rtu z punktu widzenia tych osób? Czy niepe³-
nosprawni maj¹ szeroki wybór dyscyplin
sportowych w których mog¹ siê doskonaliæ?

Na uniwersytecie studiuje ok. 1500 studen-
tów niepe³nosprawnych, a wiêc jest ich u nas
najwiêcej w porównaniu do wszystkich szkó³
wy¿szych Poznania. W ramach zajêæ wycho-
wania fizycznego studentom niepe³nospraw-
nym proponujemy zajêcia specjalistyczne, pro-
wadzone przez wysoko wykwalifikowan¹ ka-
drê nauczycieli - rehabilitantów, pracowników
SWFiS. Przewa¿aj¹ zajêcia prowadzone na p³y-
walni i w salkach rehabilitacyjnych w ma³ych
grupach æwiczebnych, ukierunkowanych na
rodzaj niepe³nosprawnoœci. Oprócz tego dzia-
³aj¹ sekcje sportowe dla tych studentów: sek-
cja p³ywacka - opiekun Lucyna Szudziñska i
sekcja szermiercza - trener Mateusz Witkow-
ski. W planach mamy utworzenie sekcji pi³ki
siatkowej na siedz¹co i tenisa ziemnego na
wózkach. Corocznie organizowane s¹ specjali-
styczne obozy dla studentów niepe³nospraw-
nych: rehabilitacyjny, sp³yw  kajakowy  i obóz
narciarski. Wspó³praca z pe³nomocnikiem rek-
tora ds. studentów niepe³nosprawnych, panem
Romanem Durd¹, uk³ada siê bardzo dobrze.

W wakacje odby³y siê w naszym mieœcie Aka-
demickie Mistrzostwa Europy w koszykówce.
Czy w tym roku akademickim czeka nas rów-
nie du¿a impreza?

Podczas wakacji odbywa³y siê w Poznaniu
nie tylko Akademickie Mistrzostwa Europy 
w koszykówce, ale równie¿ Akademickie 

Mistrzostwa Œwiata w kajakarstwie. W tym
roku UAM jest g³ównym organizatorem Mi-
strzostw Polski w szermierce, we wrzeœniu
2011. Bêdziemy mieli okazjê obejrzeæ ca³¹ ka-
drê Polski z najpiêkniejsz¹ i najbardziej utytu-
³owan¹ polsk¹ florecistk¹ Sylwi¹ Grucha³¹ na
czele. Bêdzie to wspania³a promocja szermier-
ki w naszym mieœcie i jednoczeœnie pokazanie
naszej piêknej hali sportowej ca³ej Polsce.

Najbli¿sz¹ du¿¹ imprez¹ bêd¹ pó³fina³y
Akademickich Mistrzostw Polski futsalu mê¿-
czyzn, w styczniu 2011. Zapraszamy te¿ do ki-
bicowania naszej profesjonalnej dru¿ynie siat-
kówki AZS UAM w rozgrywkach drugoligo-
wych - mamy nadziejê, zakoñczonych awan-
sem do pierwszej ligi. Terminarz rozgrywek
dostêpny w Internecie. Liczymy, ¿e coraz wiê-
cej studentów i pracowników UAM zacznie siê
uto¿samiaæ z zespo³em prowadzonym przez
Damiana Lisieckiego i widownia sali zacznie
pêkaæ w szwach.

Jakie kursy i szkolenia oferuje SWFiS stu-
dentom kszta³c¹cym siê na UAM?

Nasza uczelnia nie ma mo¿liwoœci nadawa-
nia stopni instruktorskich i prowadzenia szko-
leñ specjalistycznych dla studentów i pracowni-
ków UAM. Dlatego wspó³pracujemy z takimi
organizacjami jak TKKF i WOPR, prowadz¹c
kursy na instruktorów rekreacji, wielu dyscy-
plin sportowych, oraz na ratowników wodnych.

Zbli¿a siê zima, studenci wyci¹gn¹ z szaf
narty, deski snowboardowe, ³y¿wy. Czy oso-
by, chc¹ce doskonaliæ swoje umiejêtnoœci w
sportach zimowych, bêd¹ mia³y w tym roku
tak¹ szansê?

Studium WF i Sportu przygotowa³o ofertê
dla studentów i pracowników UAM, narciarzy
i snowboardzistów: 20 - 27 luty 2011 - obóz
narciarsko - snowboardowy w Korbielowie, a
na prze³omie marca i kwietnia - obóz w Tona-
le  we W³oszech. Serdecznie zapraszamy.
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Jak studenci lubi¹ sport
Z Piotrem Szafarkiewiczem, kierownikiem Studium 
Wychowania Fizycznego i Sportu UAM, 
rozmawia Marcin Krupka
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W ostatnich latach uniwersytet rozrasta
siê wrêcz ¿ywio³owo: piêkne i nowoczesne
obiekty, nowe adresy, rozleg³e przestrzenie
sal wyk³adowych, laboratoriów... A¿ trudno
uwierzyæ, ¿e nie tak dawno uniwersytecka
ciasnota nie dawa³a spaæ. W³adzom, panu,
pracownikom…

To prawda, uniwersytet rozwija³ siê i rozwi-
ja, ale bynajmniej nie ¿ywio³owo, a bardzo pla-
nowo. Okreœlona precyzyjnie przez poprzednie 
i obecne w³adze rektorskie koncepcja rozwoju
UAM jest realizowana z ¿elazn¹ konsekwencj¹. 

No to, powiedzmy, nastêpuje rozwój 
dynamiczny. 

Na to zgoda. Mówi¹c o nowej akademickiej
przestrzeni wymieniæ trzeba zarówno obiekty
w Poznaniu: 5 wydzia³ów na Morasku, czêœæ
dydaktyczn¹ Wydzia³u Prawa i Administracji,
pawilon naukowo-dydaktyczny w Ogrodzie Bo-
tanicznym, biblioteki Novum oraz Wydzia³u Fi-
lologii Polskiej i Klasycznej, a tak¿e oœrodki za-
miejscowe w S³ubicach, GnieŸnie, Kaliszu 
i Pile. Do tego nale¿a³oby dodaæ obiekty sporto-
we na Morasku, salê sportow¹ w GnieŸnie oraz
nowe domy studenckie w S³ubicach, GnieŸnie i
Kaliszu. Gdyby zliczyæ wszystkie nowo zbu-
dowane obiekty, to okazuje siê, ¿e uczelni 
w ostatnich 11 latach przyby³o 186.281 me-
trów kwadratowych powierzchni, ¿e spis
adresów rozszerzy³ siê o 21 nowych pozycji.

Zbudowanie tych obiektów wymaga³o
ogromnego, ponadprzeciêtnego wysi³ku wszy-
stkich s³u¿b administracyjnych uczelni, 
a zw³aszcza s³u¿b technicznych, inwestycyj-
nych i finansowych. G³ównym jednak kierun-
kiem naszego inwestowania jest, jak nietrud-
no zauwa¿yæ, Morasko. Jeœli dodaæ budowane
tu ze œrodków unijnych dwa Centra, to mo¿na
œmia³o powiedzieæ, ¿e sta³o siê ono prawdziw¹
dzielnic¹ naukow¹ Poznania. Nic dziwnego
wiêc, ¿e obecnie wszystkie wydzia³y, mo¿e 
z wyj¹tkiem Instytutu Historii Sztuki, chêtnie
szuka³yby tam w³aœnie adresu dla siebie. 

I ju¿ nie pamiêta siê oporów, które towa-
rzyszy³y pierwszym na Morasko przepro-
wadzkom. Przeniesienie na kampus trakto-
wano nieledwie jako wygnanie. Do lasu.

Najg³oœniejsze sprzeciwy p³ynê³y ze strony
tych naukowców i pracowników, którzy nie
mieli okazji takich w³aœnie rozwi¹zañ obser-
wowaæ za granic¹. W tym kontekœcie uznaæ
mo¿na, ¿e najwiêkszym prze³omem jest tu ak-

ceptacja kampusu Morasko jako znacz¹cej
czêœci uniwersytetu. 

Dodajmy, czêœci bardzo atrakcyjnej. 
Tak. Nowoczesne budowle, przestrzeñ, zie-

leñ, cisza stanowi¹ wielkie atuty tej naukowej
dzielnicy Poznania. Jesteœmy z niej dumni.
Zdajemy sobie jednak sprawê, ¿e nie wszyst-
kie wydzia³y maj¹ tak znakomite warunki. 

Miêdzy bogatym Moraskiem, a choæby
biednym Szamarzewem jest du¿a ró¿nica. 

Tak, jeden z kandydatów na rektora okreœli³
je jako dysproporcje miêdzy bogat¹ Pó³noc¹, 
a biednym Po³udniem. Owszem, jest jeszcze
wiele wydzia³ów, placówek uniwersyteckich,
które niecierpliwie, czekaj¹ na poprawê swoich
warunków. Nale¿¹ do nich przede wszystkim
wydzia³y zlokalizowane w centrum Poznania,
w tym Wydzia³ Prawa i Administracji, który
wprawdzie z pocz¹tkiem tego roku akademic-
kiego zaj¹³ pomieszczenia dydaktyczne o 2700
miejscach, oddane oficjalnie przed kilku dnia-
mi, ale wci¹¿ boryka siê z wielkimi trudnoœcia-
mi, gdy idzie o warunki pracy dla naukowców.
To te jednostki wymagaj¹ zdecydowanej i rady-
kalnej poprawy warunków pracy i studiowa-
nia. Przygotowany w³aœnie przez w³adze
rektorskie program poprawy warunków
pracy i studiowania dotyczy wszystkich 
14 wydzia³ów uczelni. Jest ogromna szansa
na jego zrealizowanie w ci¹gu 6 lat.

Czy mo¿na uznaæ ¿e, kiedy obecne plany
zostan¹ wykonane, to uniwersytet ju¿ doœæ
rozbudowany, zakoñczy wówczas inwesty-
cyjny boom?

Wrêcz przeciwnie. Obok presti¿u i znako-
mitej kadry naukowej, uczelnie w coraz wiêk-
szym stopniu bêd¹ walczy³y o studentów no-
woczesnymi warunkami studiowania oraz
mo¿liwoœciami spêdzania czasu wolnego. Ju¿
w chwili obecnej o wyborze naszej uczelni
czêsto decyduje po³o¿enie i znakomita baza
dydaktyczna i sportowa na Morasku. Ponadto
trudno teraz przewidzieæ wszystkie potrzeby -
szczególnie naukowe - uczelni, które wyst¹pi¹
za nastêpnych kilkanaœcie czy kilkadziesi¹t
lat. I dlatego w³adze uniwersytetu zabiega³y 
i zabiegaj¹ o nieustanny rozwój kampusu.
Chodzi o to, by uniwersytet, raz ulokowany
na Morasku, mia³ mo¿liwoœæ rozwoju w
tym miejscu nawet za 100 lat! Aby zagwa-
rantowaæ tak¹ mo¿liwoœæ zabiegaliœmy i zabie-
gamy u w³adz o uchwalenie dla tego terenu

miejscowego planu zagospodarowania prze-
strzennego, który jako prawo miejscowe zagwa-
rantuje jego przeznaczenie pod kampus UAM.

Przy ka¿dym obiekcie pozostawia pan czêœæ
swego ¿ycia, wiele emocji... Ale s¹ wœród nich
takie, które obdarza pan sympati¹ szczególn¹.
Gdyby pan mia³ wskazaæ obiekt: najpiêkniej-
szy spoœród nowych, najbardziej wyczekiwany
i najpotrzebniejszy oraz najtrudniejszy w bu-
dowaniu, to wybra³by pan...

Ka¿d¹ ceg³ê wmurowan¹ na Morasku. 
Ponadto zbudowanie sieci 12 bibliotek, w tym
9 wydzia³owych i 3 w jednostkach zamiejsco-
wych, w których jest miejsce na ponad 2,2 mi-
liona woluminów i ponad 1100 miejsc dla czy-
telników. Ju¿ w chwili obecnej rola Biblioteki
Uniwersyteckiej sprowadzona zosta³a do
funkcji koordynacyjnej, informatycznej, ob-
s³ugi starego zasobu i muzealnej. Niekiedy cie-
sz¹ bardzo obiekty ma³e, piêkne. Na przyk³ad
biblioteka Wydzia³u Filologii Polskiej i Kla-
stycznej, laureat nagrody Jana Baptysty Qua-
dro, najbardziej presti¿owej nagrody architek-
tonicznej w Poznaniu oraz Nagrody Roku
SARP za najlepszy obiekt architektoniczny,
wzniesiony w Polsce ze œrodków publicz-
nych w roku 2009, wrêczonej w Warszawie
11 grudnia br. Budynek trafi³ ju¿ do podrêcz-
ników architektury za to, ¿e w piêkny sposób
potrafiono przy jego budowaniu po³¹czyæ no-
woczesnoœæ z tradycj¹. Obiekt ten powstawa³
w bardzo trudnych warunkach. Doœæ powie-
dzieæ, ¿e trzeba by³o wykonaæ 10 - metrowy
wykop w odleg³oœci 2 metrów od monumen-
talnego budynku Collegium Maius i z drugiej
strony - w odleg³oœci 4 metrów od po³udnio-
wej œciany gabinetu wojewody wielkopolskie-
go, który mieœci siê w kilkunastopiêtrowym
biurowcu. Biblioteka urzeka swoj¹ urod¹, 
a jednoczeœnie nowoczesnoœci¹; jako jedna 
z pierwszych w Polsce zosta³a wyposa¿ona 
w system automatycznego wypo¿yczania
zbiorów. To dla mnie wyj¹tkowy obiekt. 

To o nowych budynkach, ale i starymi te¿
siê pan opiekuje. O którym myœli pan szcze-
gólnie ciep³o? 

Kiedy przed zaœniêciem chcê przywo³aæ mi³y
obraz, to myœlê o tym, jak piêkniej¹ nasze histo-
ryczne budynki, kiedyœ Aula Uniwersytecka, te-
raz Collegium Maius, Minus, biblioteka. Cieszy
mnie ka¿dy stukot, który z nich dochodzi. Bo to
znak, ¿e przywracamy im blask sprzed stulecia. 

Cieszy mnie 
ka¿dy stukot
Ze Stanis³awem Wachowiakiem, 
kanclerzem UAM- rozmawia Jolanta Lenartowicz FO
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Zamiejscowy oœrodek Dydaktyczny w Pile

Nowe Collegium Chemicum na Morasku

Konserwatorka Edyta przy renowacji 
Collegium Iuridicum

Hala sportowa 
na Morasku

Wydzia³ Pedagogiczno-Artystyczny w Kaliszu 

Biblioteka Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej
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Naszym Czytelnikom i Sympatykom 
-  pracownikom UAM, Studentom i Przyjacio³om 
Najlepsze ¿yczenia

Na Œwiêta 
- ¿eby by³y tak jak w dzieciñstwie: urokliwe, pe³ne ciep³a

Na Nowy Rok 2011 
¿eby by³ bogaty  w marzenia, pomys³y, sukcesy, uznanie i sympatiê  bliskich

Sk³ada
zespó³ redakcyjny „¯ycia Uniwersyteckiego” 
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